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رای قضایی باید اثر پیشگیرانه 
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اقامتگاه های بوم گردی به پنل 
خورشیدی مجهز می شوند
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تبعات بحران انرژی در صنعت را باید جدی گرفت؛

خزان صنعت در سایه خاموشی

هفته نامه رویداد صنعتی

خورشید تابان را در هوای پاک 
به فرزندانمان هدیه دهیم حفظ آب، حفظ زندگی



رئیس مرکز تحقیقات علوم شیلاتی دانشگاه آزاد 
لاهیجان خبر داد

تولید ۱۰۰ تن گوشت ماهیان خاویاری در 
۶ سال با اجرای طرح انتقال آب دریا

رئیس مرکز تحقیقات علوم شــیلاتی و فنون دریایی دانشــگاه 
آزاداســلامی واحد لاهیجان تولید خاویار را از دســتاوردهای این 
مرکز دانست و گفت: با اجرای طرح انتقال آب دریا به مرکز در بازه 
۶ ساله تولید ۱۰۰ تن گوشت ماهیان خاویاری و ۴۰۰ کیلوگرم خاویار 
را خواهیم داشــت که درآمد قابل توجهی غیر از منابع شــهریه ای 

می شود.
دکتر علی صادق پور در گفت وگو با ایسنا با اشاره به اینکه دانشگاه 
آزاد لاهیجان در سال ۱۳۶۸ به عنوان اولین مرکز دانشگاهی استان 
در مقطع کارشناسی رشته »شــیلات و مهندسی محیط زیست« 
اقدام به جذب دانشــجو کرد، گفت: همچنین در سال ۱۳۷۳ هم 
اولین دانشجویان مقطع کارشناسی ارشد در این رشته را جذب کرد 
که به تبع آن نیاز به مرکز تحقیقاتی علوم شیلاتی احساس می شد 
تا بتواند به دانشــجویان در جهت اجرای پایان نامه ها و کارورزی  

کمک کند.
رئیس مرکز تحقیقات علوم شــیلاتی و فنون دریایی دانشــگاه 
آزاداسلامی واحد لاهیجان افزود: سرانجام در سال ۱۳۸۵ با اخذ 
مجوز از سازمان مرکزی، مرکز تحقیقات علوم شیلاتی دانشگاه آزاد 
لاهیجان راه اندازی شد و تاکنون دستاوردهای مختلفی نظیر تولید 
۱۶ کیلوگرم خاویار را کسب کرده است و در هیچ مرکز دانشگاهی در 
کشور این امر اتفاق نیفتاده لذا در کنار کارهای تحقیقاتی به سمت 
درآمدزایی هم پیش مــی رود و در حال حاضر پــرورش ماهیان 

خاویاری را در دستورکار دارد.
وی گفت: مســاحت مرکز ۱.۸ هکتار اســت که بخشــی از طریق 
سازمان منابع طبیعی و بخشی هم از افراد بومی تامین شد و با یک 
سالن هزار متری با انواع حوضچه های پرورش ماهیان خاویاری، 
استخرهای بتنی مستطیلی و هشت ضلعی فعالیت های خود را 
دنبال می کند و مجوزهای لازم را از سازمان دامپزشکی و شیلات 
گیلان اخذ کرده و مجوز آن ۴ تن است که اکنون با دو تن فعالیت 

می کند.

معاون عمرانی استاندار گیلان گفت: طی دو ماه گذشته تعداد ۸۲ رشته 
سرعتگیر و سرعتکاه فاقد مجوز و غیر ضرور در محورهای برون شهری و 
تعداد ۲۳ رشته در محورهای درون شهری استان جمع آوری شده است.

مســعود کاظمی در گفت وگو با ایسنا، با اشــاره به آخرین روند حذف 
سرعتگیرهای غیر مجاز و غیر استاندارد در سطح محورهای استان گیلان، 
اظهار کرد: براساس آخرین آمار و اطلاعات ارسالی از سوی فرمانداری 
ها، تعداد ۸۲ رشته سرعت گیر و ســرعت کاه فاقد مجوز و غیر ضرور در 
حوزه برون شهری و تعداد ۲۳ رشــته در حوزه درون شهری جمع آوری 
شده است.وی افزود: به اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
و کلیه فرمانداران ابلاغ شــده که با جدیت نســبت به ادامه جمع آوری 
ســرعت کاه های غیر ضرور و فاقد مجوز، همچنین استانداردســازی 
سرع کاه های موجود و نیز ترمیم و تســطیح سطوح آسفالت در محل 

تخریب سرعت کاه های جمع آوری شده، اقدام کنند.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری گیلان در ادامه به فرایند اجرای 

پروژه تقاطع غیر همسطح فومن اشاره کرد و گفت: پل تقاطع مذکور از هر 
طرف دو دهانه دارد که جمعا چهار دهانه می شود و طی سنوات گذشته 
دو دهانه آن انجام شده است.کاظمی اضافه کرد: شرکت گوهررود گیلان 
به عنوان پیمانکار، جهت تکمیل باقیمانده پروژه در مرحله تجهیز کارگاه 
اســت.وی همچنین به فرایند ساماندهی و بهســازی لندفیل سراوان 
رشت اشاره کرد و افزود: پروژه ساماندهی دفنگاه سراوان پیشرفت ۷۲ 
درصدی دارد و کار در حال انجام اســت.معاون عمرانی استاندار گیلان 
با اشاره به پیشــرفت فیزیکی ۷۸ درصدی ساماندهی دفنگاه تموشل 
لاهیجان، تاکید کرد: در خواچکین خمام نیز پایه های ســوله پردازش 
زباله نصب شده و در حال خرید و اجرای سقف هستیم.کاظمی با بیان 
اینکه کارخانه بازیافت خمیران بندرانزلی هم در حال اجراســت، متذکر 
شد: فاز اول ساماندهی دفنگاه زباله کشل آزادسرای آستانه اشرفیه هم 
پیشرفت فیزیکی بیش از ۸۰ درصدی دارد و عملیات اجرایی آن در حال 

انجام است.

معاون عمرانی استاندار گیلان خبر داد

جمع آوری ۱۰۵ سرعت گیر در محورهای گیلان

معاون مسکن شهری بنیاد مسکن انقلاب اســلامی چهارمحال و بختیاری گفت: در بیشتر شهرها 
مخصوصاً شهرهای با متقاضی بالا، زمین مناسب از سوی راه و شهرسازی تامین شده، اما برخی شهرها 
از جمله لردگان برای ۱۷۰۰ متقاضی باید زمین مناسب تامین شود، همچنین در فارسان برای حدود ۶۰۰ 
نفر زمین تامین نشده است.مرتضی رفیعی در گفت وگو با ایسنا در خصوص روند اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن، اظهار کرد: از زمانی که تامین زمین از ســوی راه و شهرسازی انجام شود اقدامات لازم 
از سوی بنیاد مسکن آغاز خواهد شد، به طوری که در حال حاضر در شهرکرد پروژه ۱۲۰۴ واحدی از 
پیشرفت ۶۵ درصدی و در شهر بروجن پروژه ۲۸۰ واحدی از پیشرفت ۶۰ درصدی برخوردار است.

وی با اشاره به اینکه پروژه های طرح نهضت ملی مسکن در استان به دو روش گروه های ساخت 

و انبوه سازی در حال اجرا است، افزود: عملیات اجرایی گروه های ساخت تاکنون برای ۵۰۰ واحد آغاز 
و برای برخی از واحدها به دلیل هزینه های بالای اخذ پروانه در بحث پرداخت بیمه کارگری همچنان 
آغاز نشده است، از طرفی بیشتر سایت هایی که برای طرح نهضت ملی مسکن پیش بینی شده هنوز 
زیرساخت های لازم را ندارد و این موضوع موجب وقفه در انجام کار پروژه ها شده است.معاون مسکن 
شهری بنیاد مسکن انقلاب اســلامی چهارمحال و بختیاری با بیان اینکه مهم ترین بحث در تحویل 
پروژه ها به متقاضیان تامین منابع مالی اســت، تصریح کرد: بیش تر متقاضیان شــرایط اقتصادی 
مطلوبی ندارند و تامین آورده از توان متقاضیان اندکی خارج شده به همین دلیل دولت تسهیلات ۳۵۰ 
و ۵۵۰ میلیون تومانی را در نظر گرفت اما ضوابط ابلاغی به بانک ها مبنی بر پیشرفت بالای ۶۰ درصدی 
به پروژه ها بود که در تامین منابع مالی وقفه زیادی افتاد و این موضوع موجب شده پیشرفت فیزیکی 

پروژه ها به طور چشمگیری کاهش یابد.

آخرین وضعیت طرح نهضت ملی مسکن در چهارمحال و بختیاری

پرونده بالیخلوچای اردبیل روی میز 
معاونت حقوق عامه دادستانی

طی بازدید میدانی از آخرین وضعیت رودخانه بالیخلوچای اردبیل، 
پرونده آن برای حصول نتیجــه لازم روی میز معاونت حقوق عامه 
دادستانی قرار گرفت. اکبر مرادی ۱۲ مهر در جریان بازدید میدانی از 
وضعیت بالیخلوچای و بررسی نحوه عملکرد دستگاه های متولی در 
ساماندهی و رسیدگی به رودخانه مذکور، به تشکیل پرونده پیگیری 
مسائل مرتبط رودخانه در معاونت حقوق عامه دادستانی تا حصول 
نتیجه اشاره کرد و افزود: با ورود دادستان مرکز استان اردبیل به علت 
خشک شدن و مرگ ماهیان و مسائل مختلف بالیخلو چای از جمله 
موارد زیست محیطی، کمیته ای با پیگیری معاونت حقوق عامه و 
با محوریت اداره کل حفاظت محیط زیست در استان تشکیل یافته 
است.وی ادامه داد: تا تصویب و اجرای طرح جامع رودخانه، تمام 
مصوبات کمیته باید در زمانبندی مشخص شده اجرا شود. معاون 
حقوق عامه دادستان اردبیل اظهار کرد: شهروندان از وضعیت بالیخلو 
چای گلایه مند هستند و این دغدغه و گلایه و نارضایتی شان به حق 
و بجاست.مرادی تصریح کرد: تا حصول نتیجه و از طرف مردم، تمام 
اقدامات مربوطه را در دادستانی رصد خواهیم کرد و ضمن حمایت از 
اقدامات قانونی برای تسریع و تسهیل در انجام پروژه ها، با هرگونه 
تخلف و قصور و ترک فعل مدیران و کارکنان نیز برخورد قانونی صورت 

خواهد پذیرفت.
 

کشف ۴۰ اصله قنداق و ۴و نیم تن هیزم 
قاچاق جنگلی در استان اردبیل

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان اردبیل از کشف و ضبط ۴۰ 
اصله قنداق و ۴ و نیم تن هیزم قاچاق جنگلی خبر داد.

محمود قلی زاده با اعلام این خبر گفت: با اقدام  مأموران پاسگاه ویژه 
منابع طبیعی شهرستان اردبیل یک دستگاه کامیون حامل ۴ و نیم 
تن هیزم در جاده مغان به اردبیل و یک دستگاه وانت نیسان حامل  
۴۰ اصله قنداق جنگلی در جاده نمیــن به اردبیل توقیف و محموله 
قاچاق ضبط شد. وی افزود: در این رابطه ۲ نفر متخلف دستگیر بعد 
از تشکیل پرونده به مراحع قضایی استان معرفی شدند.قلی زاده، 
صیانت و حفاظت از منابع طبیعی را وظیفه همه آحاد مردم دانست 
و افزود: در حفاظت از منابع طبیعی و اراضی ملی استان با متخلفین، 
قاچاقچیان چوب آلات جنگلــی و متصرفین اراضی ملی کمترین 
مماشــاتی نخواهیم داشت.وی از شــهروندان و طبیعت دوستان 
خواست در صورت مشاهده هرگونه دخل و تصرف در اراضی ملی و 
قاچاق چوب با سامانه های امداد جنگل و مرتع با شماره های ۱۳۹ و 

۱۵۰۴ تماس حاصل نمایند تا اقدامات فوری انجام شود.
 

دادستان مرکز استان خبر داد

پلمب تعداد ۲۷۱ دفتر مشاور املاک 
متخلف در شهرستان اردبیل

دادستان مرکز استان از پلمب تعداد ۲۷۱ دفتر مشاور املاک متخلف 
در شهرستان اردبیل خبر داد.جلال آفاقی ۱۲ مهر از پلمب تعداد ۲۷۱ 
دفتر مشاور املاک متخلف در شش ماهه سال جاری در شهرستان 
اردبیل خبر داد و افزود: به لحاظ ضرورت ســاماندهی مشــاورین 
املاک و وجود نارضایتی های مردمی در این خصوص، پیگیری امر در 
استان به معاونت حقوق عامه دادستانی ارجاع شده است و مراتب با 

جدیت پیگیری می گردد.
 دادستان اردبیل ادامه داد: حسب آخرین گزارش دریافتی در ۶ ماهه 
گذشته از سال جاری تعداد یک هزار و ۵۵۰ مورد بازرسی از مشاورین 
املاک سطح شــهر صورت گرفته و در این بین با احراز فقدان جواز 
کسب و سایر تخلفات صنفی دفاتر تعداد ۲۷۱ مشاور املاک متخلف 
پلمب شده است.آفاقی گفت: از باب صیانت از حقوق عامه نظارت 
مستمر بر عملکرد اتاق اصناف، اتحادیه املاک و مشاورین املاک 
و برخورد قانونی با متخلفین ادامه خواهد داشت.دادســتان مرکز 
اســتان همچنین بر ارائه آموزش همگانی و ارتقا و افزایش آگاهی 
های عمومی در بحث انجام معاملات ملکی از طریق رســانه های 

جمعی تأکید کرد.
 

نخستین دستگاه مدرن ضدیخ پاش 
هواپیما در کشور تحویل فرودگاه اردبیل شد

با حضور استاندار اردبیل، استاندار مرکزی و جمعی از مسئولان، آیین 
رونمایی از نخستین دستگاه مدرن ضدیخ پاش هواپیما در کشور، 
ساخت شــرکت لجور اراک برگزار و این دســتگاه تحویل فرودگاه 

اردبیل شد.
سیدحامد عاملی، اســتاندار اردبیل ۱۱ مهر در این آیین اظهارکرد: با 
توجه به فاصله زیاد استان اردبیل با مرکز کشور، فرودگاه استان یک 
مسئله حیاتی و جزو زیرساخت های مهم برای پیشرفت است و در 
دولت ســیزدهم این موضوع مورد توجه بوده و سیستم روشنایی 

پیشرفته CAT II فرودگاه اردبیل به بهره برداری رسید.

اخبار

نائب رییس کمیسیون گردشــگری اتاق بازرگانی تبریز، فرش، 
گلیم، چرم، سوغاتی، شیرینی جات و ســفال استان را بی نظیر 
در کل کشور عنوان کرد و ادامه داد: آذربایجان شرقی مجموعه ای 
کامل از مناطق و مراکز فرهنگی، تاریخی و هنری را داراست که در 
کل کشور بی نظیر است.محمد ملکی در گفت وگو با ایسنا بر لزوم 
رفع مشکلات و ایجاد زیرساخت های لازم گردشگری در استان 
با همراهی استانداری، فرمانداری و نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد و افزود: با همکاری شرکت های مسافربری، 
شرکت های هواپیمایی، هتل داران، سازمان های میراث فرهنگی و 
هواپیمایی و تور لیدرها، کاستی های موجود در گردشگری استان را 
شناسایی و برای رفع آن ها در قالب کمیته های تخصصی و شورای 
گفت وگو اســتانی ایفای نقش می کنیم.وی، هوای سردسیری 
آذربایجان شرقی و به ویژه شــهر تبریز را ظرفیتی مناسب برای 
گردشگری در فصل تابستان عنوان کرد و افزود:  هوای مناسب و 
ایده آل شهر تبریز موجب شده است که تا اواسط مهر بیش از ۸۰ 
درصد از ظرفیت مکان های اقامتی رزرو شود.وی به گردشگری 
ورزش های برفی استان به عنوان پتانسیل گردشگری تاکید کرد و 
ادامه داد: در فصل زمستان، ورزش های برفی و یخی تاثیر بسزایی 
در جذب گردشــگر دارند ولی متاســفانه ما در این زمینه دچار 
ضعف هستیم و در راستای حل مشکلات و ایجاد ظرفیت های 
گردشگری با همکاری شورای شهر و شهرداری کلانشهر تبریز در 

پیست های اسکی سهند و پیام اقداماتی انجام خواهیم داد.

رئیس قوه قضائیه 

هدف از سفرهای استانی مواجهه نزدیک با 
مشکلات و رفع آن هاست

رئیس قوه قضائیه گفت: هدف از ســفرهای استانی، مواجهه نزدیک با 
مشــکلات مردم و رفع آن ها تا حد مقدور است.به گزارش ایسنا، حجت 
الاسلام والمسلمین غلامرضا محسنی اژه ای صبح چهارشنبه ، ۱۲ مهرماه 
در بدو ورود به تبریز در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: سلام دارم خدمت مردم 
شهیدپرور، متدین و غیور و بصیر آذربایجان شرقی و تقدیر و تشکر از همه 
مسئولان  استان به خصوص نماینده ولی فقیه در استان، استاندار و رییس 
کل دادگستری اســتان دارم.وی افزود: هدف از این سفرهای استانی، 
حضور میدانی و مواجهه با مسائل و مشکلات و نقاط قوت و ضعف استان 
است و مهمتر از آن، این است که دیداری با مردم از نزدیک داتشه باشیم تا 
سخن مردم را از نزدیک بشنویم و تا جایی که مقدور است مشکلات آن ها 
را رفع کنیم.وی ادامه داد: در این سفر استانی، مسئولان عالی قوه قضاییه 
به همه شهرهای استان امروز سفر می کنند و با مردم، مسئولان و همکاران 
خود نشستی دارند. تعدادی از مســئولان عالی نیز در خود شهر تبریز با 
مردم گفتگو خواهند داشت.رئیس قوه قضائیه گفت: بنده نیز نسبت به 
موضوعاتی که در سفر پیش بینی شده، در جلسات  اداری و شورای قضایی 
استان حضور می یابیم تا بتوانیم در حد مقدور به مشکلات مردم در این 

سفر استانی بپردازیم و درجهت رفع آن اقدام کنیم.

رئیس دانشگاه تبریز تاکید کرد

لزوم توجه ویژه  سران قوا به سهم آموزش 
عالی از بودجه ملی

رئیس دانشــگاه تبریز از ریاســت قوه قضائیه درخواســت کرد توجه 
ویژه ای به سهم آموزش عالی از بودجه ملی در سران قوا مطرح شود.

صفر نصرا... زاده، چهارشــنبه، ۱۲ مهرماه در مراســم دیدار رئیس قوه 
قضائیه با دانشجویان آذربایجان شــرقی، اظهار کرد: خطه آذربایجان 
و تبریز از ســده های گذشته تاکنون نشــان فضیلت را بر پیشانی خود 
داشته و شعله های دانایی این خطه هیچوقت خاموش نشده است.

به گزارش ایسنا، وی افزود: گواه این موضوع نیز مراکز علمی متعدد از 
جمله نخســتین مدارس نوین و مجتمع آموزش عالی ربع رشیدی و 
ظهور عالمان فقی و فرهیخته در این خطه است که از این میان می توان 
به ســه علامه بزرگ تبریز با شهرت بین المللی اشــاره کرد.وی ادامه 
داد: وجود ۳۵ مدرســه علوم دینی با ۴۷۰۰ طلبه و مراکز دانشــگاهی 
با جمعیت دانشــجویی ۱۵۸ هزار نفر، ۴۴۰۰ استاد و ۳۸۰۰ دانشجوی 
بین المللی از دیگر ظرفیت های علمی استان است.نصرا... زاده با بیان 
این که این خطه جایگاه ویژه ای در عرصه ملی و بین المللی دارد، گفت: 
نمونه آن، دانشگاه تبریز است که با تقدیم ۱۴۲ شهید به ویژه در دوران 
دفاع مقدس و شهادت ۲۲ نفر از بهترین دانشجویان این دانشگاه در 

بمباران ۲۷ دی این دانشگاه، به مشهدالشهدا معروف است.

 نائب رئیس کمیسیون گردشگری اتاق
 بازرگانی تبریز:

آذربایجان شرقی دارای مجموعه ای کامل 
از مراکز فرهنگی، تاریخی و هنری است
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تغییرات اقلیم، خشکسالی زاینده رود، کاهش  بازار
حجم آب پشــت ســدها و در نتیجه کاهش 
انرژی از جمله دلایلی است که به شکل مستقیم صنایع را دچار مشکل 
کرده و تولید را در اصفهان به خطر انداخته اســت.به گفته صنعتی های 
اصفهان، این مسئله نه تنها باعث آسیب به ماشین آلات صنعتی می شود 
بلکه منجر به تورم بیشتر و گرانی محصولات و در نتیجه کاهش مشتریان 
آن ها خواهد شد  و حالا آنها این نگرانی را دارند که با وجود این مشکلات 
که هر سال گریبان شان را می گیرد نتوانند دوام بیاورند.امیر سلیمانی، 
کارشناس صنعت در گفت و گو با بازار و در پاسخ به این سوال که تبعات 
بحران انرژی در شهری مثل اصفهان که قطب صنعت کشور به شمار می 
رود تا چه حد می تواند بر روی صنایع اثرگذار باشــد و راهکار عبور از این 
موضوع چیست، می گوید: متاسفانه این مســئله وجود دارد و ما نمی 
توانیم جلوی تغییر اقلیم و خشکسالی را بگیریم اما در کنار این موضوع 
تعطیل کردن صنایع هم نمی تواند راهکار مناسبی باشد؛ به این خاطر که 
اصفهان یک شهر صنعتی به شــمار می رود و دارای عرصه های مولدی 
است که اگر تعطیل شــود مثل قطع کردن عضوی از پیکره ای است که 
خســارات جبران ناپذیری ایجاد خواهد کرد.این کارشناس می افزاید: 
مسئله ناترازی در صنعت برق با تصمیم های غلط مثل گودالی است که 
صنایع را در خودش فرو می بلعد در حالی که صنایع می توانند در اقتصاد، 
تاثیر زیادی داشته باشــند. بنابراین راهکار این موضوع تعطیلی صنایع 
نیست بلکه ما باید به سمت انرژی های تجدید پذیر و انرژی خورشید 
روی بیاوریم تا بتوانیم مشــکلاتی که قطعا ادامه دار خواهد بود را از سر 
بگذرانیم.وی با تاکیــد بر اینکه تامین برق واحدهــای صنعتی یکی از 

مطالبات اصلی صنایع محسوب می شود و نمی توان از این موضوع به 
راحتی گذشت چرا که اگر وضعیت به همین منوال بگذرد تاوان سنگین 
تری برای جبران خسارت به صنایع در پیش روی ما خواهد بود، بیان می 
کند: مطابق با ماده ۲۵ قانون بهبود کسب  و کار، هر زمان به قطعی برق یا 
هر منبع انرژی دیگری نیاز باشد، باید از قبل به صنایع اطلاع داده شود؛ با 
این  حال برخی صنعتگران شاغل در شهرک صنعتی جی با صراحت اعلام 
می  کنند که اطلاع قبلی درباره خاموشــی  ها نداشــته  اند و از این بابت 
متضرر شــده  اند.در تابستان امســال هر هفته به مدت ۲۰ ساعت برق 
واحدهای صنعتی مستقر در شهرک صنعتی جی که یکی از شهرک های 
بزرگ صنعتی در اصفهان محسوب می شود، قطع شد و به این علت که 
راه اندازی مجدد این واحدها زمان بر اســت صنایعی که در این شهرک 

بودند، دچار آسیب شدند.

تعدیل و بیکاری کارگران با قطع برق
مدیرعامل شهرک صنعتی جی در گفت و گو با بازار و در پاسخ به این سوال 
که این وضعیت چه تاثیری بر صنایعی که در این شهرک مستقر بوده اند، 
گذاشته و آیا به تعدیل نیروهای کارگری هم منجر شده یا خیر می گوید: 
به هر حال این وقفه ایجاد شــده که مربوط به امسال هم نیست؛ باعث 
خسارات زیادی به صنایع شــده و برخی از واحدهای صنعتی کوچک 
خسارات زیادی دیده اند و این منجر به تعدیل نیروهایشان شده است.

حسن کلباسی خطاب به مدیران بلندمرتبه استان تاکید می کند: صنایع 
یکی از بازوهای اقتصاد اصفهان به شمار می روند که باید حمایت بیشتری 
از آنها بشود چرا که زمانی که صنایع تعطیل می شود نه تنها کارگران بلکه 
کارفرمایان نیز خسارت دیده و منجر به کاهش دستمزد و یا بیکاری آنها 
می شود.در همین رابطه دبیرکل پارلمان بخش خصوصی اصفهان نیز در 
گفت و گو با بازار با اشاره به اینکه تعطیلی صنایع لطمه بزرگی به بخش 
خصوصی اصفهان وارد می کند و باعث خسارات جبران ناپذیری به بخش 
صنعت اصفهان می شود به بازار گفت: قطعی برق که در تابستان امسال 
موجب تعطیلی صنایع شد، لطمه بزرگی برای اقتصاد ملی بود و باید برای 
سال آینده در پی جبران این نقص باشیم.رسول موسی رضایی، یکی از 

گلایه های بخش صنعت را بخشنامه های ارزی صادراتی از سوی وزارت 
صمت دانست و اظهارکرد: اگر بخواهیم کشوری فعال در عرصه صنعت 
باشــیم با این روش ناتوان خواهیم بود.وی ادامه داد: اگر قرار باشد با 
شرایطی که پشت سر گذاشتیم سال آینده هم همین اتفاق را رقم بزنیم 
خسارات زیادی به صنعت وارد خواهد شد؛ با توجه به اینکه با یک عدد و 
رقم سرانگشتی می توان به این نتیجه رسید که بیش از یک میلیارد دلار 
خسارت صنعت در سال گذشته داشتیم و دلیل آن هم تعطیلی صنایع به 

خاطر کمبود برق بود.

کمبود برق فاجعه بزرگ برای اصفهان
دبیرکل پارلمان بخش خصوصی اصفهان با اشاره به اینکه تعطیل شدن 
صنایع به واسطه کمبود برق فاجعه بزرگی برای کشور و منافع اقتصاد ملی 
خواهد بود، می گوید: توسعه انرژی های پاک و تجدید پذیر، مسئله مهمی 
است که تنها در سایه مدیریت مصرف محقق خواهد شد چرا که با محدود 
کردن صنایع نمی توانیم این موضوع را مدیریت کنیم.وی با تاکید بر اینکه 
قطع برق صنایع یک اشتباه بزرگ است که خسارات جبران ناپذیری را 
شامل حال صنایع می کند، تاکید می کند: قطعی برق، علاوه بر وارد کردن 
خسارات جبران ناپذیر بر تجهیزات و ماشین آلات صنعتی و عدم ایفای 
تعهدات صاحبان قطع برق صنایع فرآیند تولید در کشور را تحت تاثیر قرار 
داده و سبب بروز مشکلات آتی بیشتر در آینده می شود.وی با اشاره به 
اینکه این موضوع بی انگیزه شــدن و ناامیدی فعالان اقتصادی را در پی 
دارد، می افزاید: توسعه زیرساخت ها و توسعه نیروگاه مسئله مهمی است؛ 
با توجه به اینکه به واســطه ارزان بودن انرژی ها ما نمی توانیم مدیریت 
مصرف داشته باشیم و این مسئله در حوزه اتوماسیون صنعتی هم دیده 
می شود.قطعی برق در سالی که به نام مهار تورم و رشد تولید مزین شده 
نمی تواند در راستای این شعار باشد و به همین خاطر برای این موضوع 
باید مدیریت درستی اعمال شــود چرا که قطع برق تنها مسکنی موقتی 
خواهد بود که درد اصلی را دوا نخواهد کرد. باید تدبیری مناسب اندیشیده 
شود تا اصفهان که مادر صنایع کشور به شمار می رود به واسطه نبود برق و 

رکود صنایع شاهد متزلزل شدن اقتصادش نباشد.

تبعات بحران انرژی در صنعت را باید جدی گرفت؛

خزان صنعت در سایه خاموشی

مدیر عملیات فروش ایران خودرو ضمن اشاره به اینکه از ۷۰۰۰ متقاضی در طرح جایگزینی خودروهای 
فرسوده، ثبت نام ۶۶۰۰ نفر انجام شده، درباره واریز وجه از سوی افراد توضیح داد: متقاضیانی که در ۶ 
ماه گذشته واریز وجه کرده اند، افزایش قیمت شامل این افراد نخواهد شد.به گزارش ایسنا، کیوان 
پناهی، در خصوص علت عدم تحویل خودرو به متقاضیان طرح جایگزینی خودروهای فرسوده، 
گفت:طرح جایگزینی خودروهای فرسوده از شهریور سال گذشته آغاز شد، اما تاکنون فرآیند 
اســقاط خودروهای این متقاضیان طولانی شده اســت.مدیر عملیات فروش ایران خودرو 
تشریح کرد: این خودروها که اسقاط می شوند، باید به تایید راهور برسند که بعضا این فرآیند 

نیز طولانی اســت. اصولا بین فرآیندی که برای مشتری پیامک ارسال می شــود تا برای اسقاط 
اقدام کند و در نهایت به خودرو برسد، ۵ ماه طول می کشد.به گفته پناهی، مشکل تاخیر در تحویل 
خودروهای فرسوده از سمت خودروساز نیست. آخرین لیست ارسالی به ایران خودرو که متعلق 
به یک ماه پیش اســت، حدود ۷۰۰۰ نفر بودند که ۶۶۰۰  نفر آن ها ثبت نام شــده اند.مدیر عملیات 
فروش ایران خــودرو با بیان اینکه همه ثبــت نام های خودرویی معمولا بیــن ۷۵ تا ۹۰ روز طول 
می کشــد، می گوید: اکنون موعد تحویل خودروی حدود ۴۰۰ نفر رسیده که هنوز فراخوان نشدند، 
برای این تعداد افراد هم به زودی با توجه به شرایطی که در تولید پیش بینی کردیم، فراخوان ارسال 
می کنیم.وی گفت: هدف این اســت که خودرو در موعد مقرر تحویل شــود، ۴۰۰ نفری که تاکنون 
فراخوان نشدند به این دلیل بوده که خودرویشان آماده تحویل شود و سپس فراخوان کنیم.پناهی 
در گفت وگو با صداوسیما گفت: از زمانی که متقاضیان به خودروساز معرفی می شوند بین ۱۵ روز 

تا یک ماه برای ثبت نام معطل می شوند.

ایران خودرو تعیین تکلیف کرد

 کدام متقاضیان طرح جایگزینی خودروهای فرسوده مشمول 
افزایش قیمت نمی شوند؟

یک کارشــناس خطوط ریلی درباره تعداد واگن های باری 
کشور گفت: نرخ رشد متوسط سالیانه واگن باری در ۲۰ سال 
اخیر ۳.۲ درصد و در ۱۰ سال اخیر نیز ۳.۲ درصد بوده اما در 

پنج سال اخیر به ۴.۱ درصد رسیده است.
علی اصغر شــفیع نادری در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به 
دارایی های موجود خطوط ریلی برون شــهری ایران اظهار 
کرد: متوسط رشد خطوط اصلی در ۲۰ سال اخیر ۲.۶ درصد 
و در ۱۰ ســال اخیر ۱.۶ درصد بوده اما در پنج ســال اخیر به 
۱.۳ درصد رســیده است. متوسط ســالیانه ساخت خطوط 
اصلی نیز در ۲۰ ســال اخیر ۲۵۰ کیلومتر و در ۱۰ سال اخیر 
 ۱۸۰ کیلومتر بــوده اما در پنج ســال اخیر بــه ۱۵۰ کیلومتر 

رسیده است.
وی درباره دارایی های لکوموتیو ایران نیز بیان کرد: همچنین 
آمار لکوموتیوهای در گردش در ســیر حاکی از آن است که 
متوسط ســالیانه تعداد لکوموتیو در گردش اضافه شده در 
۱۰ سال اخیر ۱۹ دســتگاه بوده که در پنج ســال اخیر به ۱۴ 

دستگاه رسیده است.
این کارشناس خطوط ریلی درباره تعداد واگن های باری نیز 
اظهار کرد: دارایی موجود در بخش واگن های باری نیز حاکی 
از آن است نرخ رشد متوسط سالیانه واگن باری در ۲۰ سال 
اخیر ۳.۲ درصد و در ۱۰ سال اخیر نیز ۳.۲ درصد بوده اما در 

پنج سال اخیر به ۴.۱ درصد رسیده است.

منظور: حقوق نجومی پرداخت نمی شود

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: با برداشته  شدن سقف پرداخت 
حقوق مخالفیم و معتقدیم این امر باید تداوم داشــته باشــد؛ چراکه 

برداشتن آن می تواند باعث بی انضباطی شود.
به گزارش ایسنا، داود منظور در حاشیه جلســه هیات دولت در جمع 
خبرنگاران درباره پرداخت حقــوق نجومی، اظهار کــرد: خیر، حقوق 
نجومی وجود ندارد. امســال پرداخت هــا به همه کارکنــان دولت و 

شرکت های دولتی دارای سقف است.
وی افزود: آنچه در مجلس مطرح شد این بود که می خواستند بندی 
را در برنامه هفتم توســعه تصویب کنند که سقف پرداختی را در دولت 
بردارند که ما به عنوان سازمان برنامه و بودجه مخالفت کردیم و اعتقاد 
داریم که وجود ســقف پرداخت باید تداوم داشته باشد و برداشتن آن 

می تواند باعث بی انضباطی شود.
منظور در پاسخ به پرسشی درباره ترمیم حقوق کارمندان دولت در نیمه 
دوم سال، گفت: معمولًا تصمیم گیری درباره حقوق اول هر سال انجام 
می شود چون منابع مشخصاً در بودجه سالانه پیش بینی شده است. 
آنچه در بودجه امسال برای پرداخت حقوق و دستمزد داریم در همان 

ابتدای سال برایش تصمیم گیری کرده ایم.

مشارکت ایران در افزایش تولید نفت اوپک

نظرسنجی ماهانه رویترز نشان داد تولید نفت اوپک در سپتامبر، تحت 
تاثیر افزایش تولید ایران و نیجریه، برای دومین ماه متوالی افزایش 
پیدا کرده است.به گزارش ایسنا، نظرســنجی ماهانه رویترز نشان داد 
سازمان کشــورهای صادرکننده نفت )اوپک( در ســپتامبر، ۲۷.۷۳ 
میلیون بشکه در روز نفت تولید کرد که ۱۲۰ هزار بشکه در روز در مقایسه 
با اوت افزایش داشــت. تولید این گروه در اوت برای نخســتین بار از 
فوریه افزایش یافت.رشد تولید نفت اوپک در سپتامبر با افزایش تولید 
نیجریه روی داد که با دزدی نفت و ناامنــی در منطقه تولید نفت خود 
مقابله می کند. ایران هم با وجود تحریم های آمریکا، نفت بیشــتری 
تولید می کند و تولیدش به بالاترین میزان از سال ۲۰۱۸ رسیده است.بر 
اساس آمار کشتیرانی و اظهارات منابع آگاه، نیجریه در سپتامبر موفق 
شد بدون اختلال بزرگ در ارسال محموله ها، صادرات خود را افزایش 
دهد و تولیدش را به میزان ۱۱۰ هزار بشکه در روز بالاتر ببرد. این کشور 
احیای بیشتر تولید تا سال میلادی آینده را هدف گرفته است.دومین 
افزایش بزرگ تولید مربوط به ایران بود که تولیدش را به ۳.۱۵ میلیون 
بشکه در روز رساند. این بالاترین سطح تولید ایران از سال ۲۰۱۸ است 

که واشنگتن، تحریم ها علیه ایران را برگرداند.

در پنج سال اخیر

رشد متوسط واگن های باری به ۴.۱ 
درصد رسید

لاستیک فروشی های سطح شهر به فروش 
اقساطی لاستیک ایرانی و وارداتی رو آورده اند؛

قیمت لاستیک پر پرواز درآورد!
کاهش عرضه لاستیک دولتی سبب شده قیمت ها در این بازار 
سوار بر مدار صعودی شــود و روز به روز تعداد آگهی های فروش 

انواع لاستیک در فضای مجازی و پلتفرم های آنلاین با قیمت چند 
برابر بیشتر از نرخ دولتی افزایش می یابد. به گزارش »ایراسین«؛ 
اگرچه مسئولان ذی ربط حاضر به مصاحبه در رابطه با علت عدم 
توزیع لاستیک دولتی نشــدند ولی افزایش قیمت مواد اولیه و 
کاهش تولید تایر علت عرضه قطره چکانی آن عنوان می شود.به 
گزارش خبرنگار ایراسین، لاستیک کالای سرمایه ای نیست ولی 
اگر ابتدای سال جاری حداقل دو حلقه لاستیک خریده بودید، 
در طول این مدت تا دو برابر قیمت اولیه ســود عایدتان می شد. 
اگرچه بازار ارز از ابتدای سال تاکنون از ثبات نسبی برخوردار بوده 
ولی قیمت انواع تایر در بازار آزاد رشد چندبرابری تجربه کرده است. 
بررسی ها نشان می دهد عرضه قطره چکانی لاستیک دولتی در 
بازار، این کالا را بسیار ارزشــمند کرده است تا جایی  که لاستیک 
پراید تا ســقف ۳ میلیــون و ۴۰۰ هزار تومان نیــز قیمت گذاری 
می شــود. با این وجود تقاضا برای لاســتیک خودرو بالاست و 
آگهی های فروش لاســتیک انواع خــودرو در فضای مجازی و 
پلتفرم های آنلاین به وفور منتشــر می شــود. جالب این است 
بعضی از این لاستیک ها درعرض ۲۴ ساعت به فروش می رسند 

تا آگهی اتمام موجودی آن ها منتشر شود.

پرواز قیمت لاستیک در بازار آزاد
با یک جست وجوی ساده در صفحات و کانال ها فضای مجازی 
یا پلتفرم های آنلاین با شمار زیادی آگهی فروش لاستیک مواجه 
خواهید شــد. این لاســتیک ها با قیمت بالایی آگهی شده اند، 
قیمتی که تفاوت چشمگیری با نرخ لاستیک دولتی دارد؛ برای 
نمونه در یکی از این آگهی ها دو جفت لاســتیک کویر سایز ۱۶ با 
بهای ۴ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان به فروش می رسد، درمقابل نرخ 
دولتی هر حلقه این لاستیک حدود یک میلیون و ۷۵۰ هزار تومان 
است؛ یا در آگهی دیگری دو جفت لاستیک بارز سایز ۱۴ با قیمت 
هر حلقه دو میلیون و ۵۵۵ هزار تومان عرضه می شود ولی نرخ 
دولتی هر حلقه این لاستیک حوالی یک میلیون و ۷۰۰ هزار تومان 
است. گزارش میدانی از فروش لاستیک در فضای مجازی نشان 
می دهد اکنون قیمت دولتی لاستیک پراید حدود یک میلیون 
و ۲۵۰ هزار تومان است ولی در فضای مجازی با بهای ۳ میلیون 
و ۴۰۰ هزار تومان نیز آگهی می شــود؛ همچنین لاستیک پژو ۳ 
میلیون و ۸۰۰ هزار تومان و لاستیک سمند حدود سه میلیون و ۹۰۰ 
هزار تومان قیمت خورده است. درمقابل هر حلقه لاستیک دولتی 
سمند کمتر از دو میلیون تومان قیمت دارد.در این میان شماری از 
فروشندگان لاستیک به جای فروش به معاوضه آن با سایر لوازم 
یدکی خودرو روی آورده اند؛ برای مثــال در یکی از این آگهی ها 
یک جفت لاستیک پژو ۲۰۶ با باتری نو یا جک خودرو معاوضه 
می شود و یا فردی دیگر معاوضه چهار حلقه لاستیک پراید با موتور 

سیکلت را آگهی کرده است.

فروشندگان اقساطی وارد گود شدند
گزارش میدانی از لاســتیک فروشی های ســطح شهر نشان 
می دهد تعداد زیادی از فعالان این صنف انواع لاستیک ایرانی 
و وارداتی را به صورت اقساطی عرضه می کنند. فروشگاه داران 
فروش اقســاطی را در طرح های متنوعی انجــام می دهند و 
خریداران می توانند به صورت ۳ تا ۱۵ ماهه لاستیک خودروی 
خود را خریداری کنند. ولی لاستیک ها در طرح فروش اقساطی 
با ســود نجومی به فروش می رســند و گاهی ســود هر حلقه 
لاستیک بیش از یک میلیون تومان خواهد بود.خریداران تا چند 
ماه قبل می توانستند با مراجعه  به سایت فروش آنلاین لاستیک 
دولتی سفارش خرید خود را همراه با اسکن مدارک ثبت کنند 
و یا مشــتریان باید در نمایندگی های فروش یا کارخانه ها برای 
خرید لاستیک دولتی اقدام می کردند. براساس جزئیات طرح 
عرضه لاستیک دولتی، ســهمیه لاستیک هر خودرو در سال دو 
حلقه در ثبت نام حضــوری و چهار حلقه در ثبــت نام اینترنتی 
اســت. ولی گزارش ها نشــان می دهد این روزها لاستیکی در 
اختیار نمایندگی های فروش نیســت و آن هــا منتظر تحویل 

کارخانه هستند.

گزارش
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هاشمی، دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران با اشاره به اینکه 
امســال هم ممنوعیت واردات لوازم خانگی ادامه می یابد گفت: باید 

مرکز فرماندهی واحد تولید در کشور شکل بگیرد.
عباس هاشــمی به مناســبت برگزاری بیست و ســومین نمایشگاه 
بین المللی لوازم خانگی در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه انجمن 
لوازم خانگی دارای ۳۱۳ عضو فعال که شامل محصول سازان و قطعه 
سازان اســت و ۱۱ کمیســیون تخصصی دارد گفت: امسال بیست و 
سومین نمایشــگاه بین المللی لوازم خانگی از سوم تا ششم آبان در 
محل نمایشــگاه بین المللی تهران برگزار می شــود که گَرید A پلاس 

الزاماتی را برای برگزاری این نمایشگاه متصور شده است.
او ادامه داد: آوردن هیئت هــای تجاری خارجی بــرای قراردادهای 
صادراتی، برگزاری رویدادهــای علمی و غیره از جملــه برنامه های 
انجمن در این نمایشــگاه اســت. تاکنون ۳۰۹ واحد صنعتی در این 
رویداد مشــارکت کردند که ۲۰۷ واحد داخلی اســت و ۱۲ نمایندگی 
خارجی شرکت ها و ۱۷ شرکت خارجی به طور مستقیم، عمدتاً از چین 
و ترکیه و بیشتر در حوزه قطعات مشارکت دارند.وی با بیان اینکه در 
نمایشگاه سال گذشته ۶۵ میلیون دلار قرارداد صادراتی با عراق بسته 
شــد، گفت: با اعلام پلیس در ۱۰ روز اول مهر به خاطر بحث ترافیک، 
امکان برگزاری نمایشــگاه نبود و در نتیجه نمایشــگاه لوازم خانگی 
با برخی نمایشــگاه های دیگر هم زمان و متراژ آن نسبت به پارسال 
نصف شد.هاشمی در خصوص تاثیر تحریم ها بر صنعت لوازم خانگی 
گفت: تحریم های جهانی علیه ایران از سال ۹۷ بطور موثر برقرار شد. 
با توجه به اینکه این تحریم شامل حال صنعت لوازم خانگی شد اما با 
حمایت صنایع داخلی و فعالیت شرکت های دانش بنیان باعث شد 

که کمترین آسیب را متحمل شود.
وی با تاکید بر اینکه صنعت لوازم خانگی در این دوران با افزایش کمی 
تولید، افزایش کیفیت، حفظ اشتغال و ایجاد مراکز نوآوری نیاز جامعه 
را تامین کرد اضافه کرد: تاکنون درباره مجوزهای افزایش قیمت اعلام 
نظر رسمی نشده، اما با توجه به نظرات وزیر صمت که به نظر می رسد 
اعتقاد به مکانیزم عرضه و تقاضا دارند، فکر می کنم حاکمیت در حال 

پذیرفتن این مکانیزم است و کم کم به آن سمت و سو می رویم.
دبیرکل انجمن صنایــع لوازم خانگی ایــران افــزود: بنابراین از تیر 
ماه سال گذشــته مجوز رســمی برای افزایش قیمت نداشتیم، اما 
تولیدکنندگان هم بدون افزایش قیمت متناسب با اثرگذاری تورم در 
بخش تولید، نمی توانند ادامــه دهند. پس مجبورند برای بقای بنگاه 
تولیدی به شــکل های مختلف به قول آقای وزیــر حتی در مواردی 
التماســی، مدارک خود را ارائه دهند و ریســک تعزیرات را هم قبول 
کنند. اما به هر حال در جهت تحقق شعار سال از دولت انتظار همراهی 
و همکاری داریم.هاشمی در پاسخ به این پرسش خبرنگار خبرگزاری 
»بازار« که پرســید آیا آماری از میزان صادرات لــوازم خانگی در این 
مدت که واردات ممنوع شــد دارید؟ و آیا این آمار افزایشــی است؟ 
گفت: در مورد اینکه محصولات لوازم خانگی در کشــورهای همسایه 
استقبال می شــود باید گفت که کیفیت تولیدات ایرانی نسبت به ۵ 
سال قبل رشد قابل توجهی داشته است و می توان گفت که این روند 

رو به رشد می تواند یک خبر خوشحال کننده باشد.
او ادامه داد: طبق آمارهای اســتخراج شده در مجموع صادرات لوازم 
خانگی در ســال گذشــته ۴۴٠ میلیون دلار بوده است.هاشــمی در 
خصوص وضعیت تولیــد لوازم خانگی نیز گفــت: تولید برخی اقلام 

افزایشی و برخی کاهشی بوده است. البته آمار رسمی در اختیار وزارت 
صمت اســت. علت کاهش تولید برخی اقلام، طولانــی بودن زمان 
تخصیص ارز از سوی بانک مرکزی است که حتی به ۷۵ و ۹۰ روز هم 

رسیده است.
وی افزود: ســازمان توســعه تجارت اخیراً اعلام کرده کــه بازرگانان 
معادل ۸۵ درصد میانگین دو سال گذشــته و تولیدکنندگان معادل 
۱۲۵ درصد میانگین دو ســال گذشــته مجاز به واردات هستند. این 
موضوع باعث شده بانک مرکزی بخشــی از پرونده ها را برای گرفتن 
تأیید مجدد به وزارت صمت برگرداند.دبیــر کل انجمن صنایع لوازم 
خانگی ایران خاطر نشــان کرد: اداره کردن جزیــره ای بخش تولید 
اقدامی غلط و اشتباه است. بخشی در اختیار وزارت اقتصاد، بخشی 
در اختیار بانک مرکزی و بخشــی در اختیــار وزارت صمت بلا تکلیف 
مانده است.وی ادامه داد: باید مرکز فرماندهی واحد تولید در کشور 
شکل بگیرد و اداره کردن جزیره ای بخش تولید غلط است.هاشمی در 
پاسخ به سوال خبرنگار خبرگزاری بازار مبنی بر اینکه با توجه به اینکه 
یک سال اســت که قیمت ها به صورت رسمی افزایش نداشته است 
آیا احتمال دارد که ممنوعیت واردات لوازم خانگی باز هم ادامه یابد؟ 
گفت: محدودیت و ممنوعیت یک واژه مقطعی است و مانند یک نوزاد 
که باید از او مراقبت شود تا بزرگ تر شود تولید نیز همین وضعیت را 
دارد. به هر حال تولید کننده ها هم نباید این تصور را داشته باشند که 
ممنوعیت واردات ابدی است.وی افزود: به هر حال در دوران تحریم 
ها بعد از سال ۹۷ دچار یک محدودیت ارزی بود. پس برای مدیریت 
صحیح منابع ارزی کشور نیاز بود کالاهای غیر ضروری فعلا وارد کشور 

نشــود و قطعات وارد شــود. اما تولید کننده ها بدانند که ممنوعیت 
واردات لوازم خانگی تا ابد نخواهد بود و باید خود را پویاتر کنند و تمام 
استانداردهای کیفی و قیمتی را انجام دهند.هاشــمی با بیان اینکه 
جلسات متوالی در حوزه قاچاق برگزار شد و شناسه کالا و کد رهگیری 
هم کمک کننده اســت، گفت: اما با توجه به هزینه های تولید، قاچاق 
ارزان تر تمام می شود. حدود ۳۰ درصد هزینه های تولید داخل مربوط 
به عوارض و مالیات اســت. بنابراین با در نظر گرفتن همین فاکتور، 
قاچاق ۳۰ درصد زیر قیمت تولید داخل است. تولیدکنندگان داخلی 
باید برای حفظ ســهم بازار در حوزه خدمات پس از فروش و قیمت 
دقت لازم را داشــته باشــند.وی در ادامه با بیان اینکه آمار دقیقی از 
قاچاق وجود ندارد، تصریح کرد: برآوردهایی که مطرح می شــود این 
است که سهم کالای قاچاق در بازار لوازم خانگی ۳۰ تا ۳۵ درصد است، 
اما این رقم نمی تواند دقیق باشد. بخشــی از مبادی ورودی قاچاق 
هم قانونی است. برای مثال سهمیه های پیله وری سقف و محدوده 
دارد و نباید از استان خارج شود، اما در مواردی نظارت کافی نیست و 
ممکن است بازرگانی از تهران برود و چند هزار کارت پیله وری بگیرد 

و لوازم خانگی وارد کند.
او در پاسخ به این پرســش که آیا صحت دارد به عنوان مثال بر روی 
یخچال ایرانی برند معتبر خارجی درج می شــود و به اســم یخچال 
خارجی به فروش می رسد؟ گفت: احتمال دارد به دلیل اینکه برخی 
محصولات ایرانی کیفیت بالایی دارند برخی از افراد در برخی مناطق 
برندهای خارجی را روی محصولات ایرانی نصب و به اسم خارجی به 

فروش می رسانند

دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی:

ممنوعیت واردات لوازم خانگی تمدید شد
بررسی جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه؛

مشارکت در احداث پالایشگاه های خارجی 
در راستای حضور در بازارهای بین المللی

نمایندگان مردم در مجلــس وزارت نفت را مجاز به مشــارکت در 
احداث پالایشــگاه ها و پتروپالایشــگاه های خارجی در راستای 
توسعه دیپلماســی انرژی، حضور در بازارهای بین المللی و خنثی 
سازی تحریم کردند.به گزارش بازار، نمایندگان در جلسه علنی نوبت 
صبح دوشنبه ۱۷ مهرماه مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی 
جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه، با بند )ب( ماده ۴۴ این لایحه 
با ۱۶۲ رأی موافق، ۲۱ رأی مخالــف و ۷ رأی ممتنع از مجموع ۲۱۰ 
نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند.ب- وزارت نفت مجاز است 
در راستای توسعه دیپلماسی انرژی، حضور در بازارهای بین المللی و 
خنثی سازی تحریم با توسعه صادرات فرآورده های نفتی از طریق 
شرکت های تابعه ذیربط یا شرکت های متقاضی غیردولتی مشروط 
به اخذ تضامین لازم برای دریافت خوراک از جمهوری اسلامی ایران، 
نسبت به مشارکت در احداث پالایشــگاه یا پتروپالایشگاه جدید 
خارجی یا تملک سهام آنها و نیز افزایش ظرفیت داخلی پتروپالایش 
نفت کشــور به میزان ۳۰۰.۰۰۰ بشــکه در روز از طریق تهاتر )فاصله 
تنفس( خدمات و تجهیزات مورد نیاز از محل تحویل نفت خام مازاد 

بر تعهدات بودجه ای با تصویب شورای اقتصاد اقدام نماید.
 

نماینده مجلس:

بازار مسکن به سمت تعادل پیش می رود
عضو کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه »انتشار آمار تحولات 
بازار مسکن تاثیری در کسب وکار ندارد« گفت: بازار مسکن به سمت 
تعادل و عدم جهش قیمت مسکن پیش می رود.اقبال شاکری در 
خصوص وضعیت بازار مسکن و ارزیابی از اقدامات دولت و مجلس 
در این زمینه، اظهار کرد: به نظرم بازار مســکن روبه به تعادل و بهتر 
شدن حرکت می کند. با اقدامات تنظیم گری وزارت راه و شهرسازی 
در حوزه نظارت بر خانه های خالی، زمین های بایر، مشاوران املاک، 
سایت های منتشر کننده آگهی های املاک و... به نظرم بازار مسکن 
به سمت تعادل می رود.وی افزود: مقداری قیمت مسکن کاهش 
یافته است البته نه به اندازه ای که مدنظر است. اگر تامین مسکن به 
این برنامه ها اضافه شود که بخشی از آن به ساخت مسکن،  بافت 
فرسوده، پروژه های خودمالکی برمی گردد،  هم ترازی انجام شود 

به نظر می رسد بازار مسکن در آینده جهش قیمت نخواهد داشت.
وی با اشاره به تصویب قانون ساماندهی بازار مسکن و اجاره توسط 
مجلس، گفت: این قانون در رفت و برگشت با شورای نگهبان است 
که در آن یک سری قوانین تنظیم گری از جمله ثبت اطلاعات، ایجاد 
سکوهای اطلاعاتی و ... پیش بینی شــده که کنترل بازار مسکن را 
به دنبال خواهد داشت.عضو کمیسیون عمران مجلس در خصوص 
اعتبارزدایی از اسناد قولنامه ای مسکن و تاثیر بر بازار مسکن اضافه 
کرد: این کار ریســک را به طور کلی از بازار مسکن حذف می کند و 
مشتاقیم زودتر تصویب شود. با حمایت رهبر معظم انقلاب وقفه 
به وجود آمده نیز برطرف شده و به زودی برای اصلاحات به صحن 
علنی مجلس می آید.شاکری بیان کرد: با این کار نه تنها برای بخش 
مسکن، در خصوص کسب و کارها ریسک سنگین بر بازار اقتصادی 
از جمله فروختن یک دارایی به چند نفر حذف می شود و این یکی از 

اقدامات بزرگ مجلس برای اطمینان خاطر به بازار مسکن است.
 

 پیش بینی جالب یک کارشناس از قیمت 
طلا و سکه در بازار

همزمان با جهش قیمت اونس طلا در بازار جهانی، شــوک قیمتی 
جدیدی به بازار طلا و سکه ایران وارد شد.روند قیمت طلا و سکه در 
هفته گذشته به خوبی نشان می داد که این اونس جهانی طلاست 
که با بازار ایران بازی می کند. در روزهای ابتدایی هفته و آن زمانی که 
قیمت اونس حتی تا ســطح یک هزار و ۸۱۹ دلار پایین آمد، قیمت 
طلا و سکه در حال کانال شکنی به سمت قیمت های پایین بودند؛ به 
طوری که سکه حتی در مقطعی کوتاه وارد کانال ۲۶ میلیون تومان 
شــد و طلا نیز تا حد ۲ میلیون و ۲۳۹ هزار تومان پایین آمد.شرایط 
کاهشی قیمت ها تا روز سیزدهم مهرماه ادامه داشت و پس از آن که 
اونس طلا در مســیر صعودی قرار گرفت، شرایط در بازار طلا و سکه 
ایران نیز متفاوت شد.بررسی ها نشــان می دهد که از روز سیزدهم 
مهرماه تاکنون اونس طلا ۱۳ دلار گران شــده و به یک هزار و ۸۳۲ 
دلار رسیده است. بر همین اساس، هر گرم طلای ۱۸عیار در بازار ۲ 
میلیون و ۲۴۳ هزار تومان و هر قطعه سکه امامی ۲۷ میلیون و ۳۳۲ 
هزار تومان قیمت دارد. هر قطعه نیم سکه نیز به قیمت ۱۴ میلیون و 
۹۴۰ هزار تومان، ربع سکه ۹ میلیون و ۹۴۳ هزار تومان و سکه گرمی ۵ 
میلیون و ۷۵۰ هزار تومان به فروش می رود.اما این شرایط در حالی 
در بازار حکمفرماست اســت که فعالان بازار اعتقاد دارند بازار طلای 
داخلی به رسم سال های گذشــته رونق نگرفته و همچنان رکودی  
اســت. از همین رو کارشناســان فنی محدوده های فعلی قیمت را 

منطقه های جذابی برای ورود به بازار طلا توصیف می کنند

اخبار
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کارشناس مســائل ارزی و اقتصادی گفت: ۹۰ درصد 
ایرنا

شــرایط موجود و نوســانات نرخ ارز به دلیل شرایط 
منطقه و تنش اسرائیل و حماس و جو روانی است که با برقراری آرامش 

دوباره نرخ ارز ثابت می شود.
به گزارش ایرنا، در دو روز گذشــته بــازار باثبات ارز دوباره دســتخوش 
هیجانات و فضاسازی های دلالان و ســوداگران قرار گرفت. بازاری که 
در چند ماه اخیر آرام بود و داد و ستدها در آن در فضایی آرام و برای رفع 
نیازهای ضروری انجام می شد.اخبار سیاســی و تنش بین مجاهدین 

جنبش حماس و نیروهای اشغالگر در فلسطین اشغالی شرایطی فراهم 
که دلالان و سوداگران بازار ارز بهانه ای برای ایجاد التهاب در بازار ارز پیدا 

کنند و از این آب گل آلود ماهی بگیرند.
نرخ ارز در بازارهای رسمی در ماه های گذشته ثابت و در مواقعی کاهشی 
بود، به این صورت دلار در مرکز مبادله در کانال ۴۱ هزار تومان و در بازارهای 
غیررسمی در کانال ۴۸ هزار تومان مبادله می شد، اما روز یکشنبه شاهد 
بودیم که دلار در بازار غیررســمی و کانال های تلگرامی به ۵۲ و حتی ۵۳ 
هزار تومان رسید. این، نتیجه کار سوداگران و رسانه های نیابتی آنهاست 

تا با جوسازی هیجانی قیمت ها را تغییر دهند و در این بین افرادی متضرر 
خواهند شد که تحت تاثیر این هیجانات اقدام به خرید دلار می کنند.

در این شــرایط مردم عادی که اطلاعی از بازار ندارنــد و فقط تحت تاثیر 
هیجانات و جوسازی سوداگران اقدام به خرید ارز می کنند باید مراقب 
باشــند، زیرا این شــرایط دوامی ندارد و پیش از این هم اتفاق افتاده و 
دوباره آرامش به بازار برگشــته است؛ به ویژه در شــرایط فعلی که ۵.۵ 
میلیارد یورو منابع مسدودی در کره جنوبی به حساب های ایران در قطر 
واریز شده و ۱.۷ میلیارد دلار از دارایی کشور در لوکزامبورگ هم در مرحله 

عملیاتی و در اختیار بانک مرکزی قرار گرفته است.
در این زمینه گفت وگویی با »سید کمال ســیدعلی« معاون ارزی اسبق 
بانک مرکزی و کارشناس مسائل ارزی داشتیم و نظر وی را جویا شدیم.

وی اظهار داشت: همواره عوامل سیاسی عاملی تاثیر گذار بر نرخ ارز بوده 
است و در سال های گذشته شــاهد بودیم در انتخابات آمریکا هنگامی 
که »جو بایدن« بر کرسی ریاست جمهوری آمریکا نشست قیمت دلار 
کاهشــی شــد و یا هنگامی که احتمال پیروزی »ترامپ« در انتخابات 
بیشتر می شــد نرخ دلار افزایش می یافت.ســیدعلی افزود: در شرایط 
موجود نیز دلیل اصلی نوسانات نرخ ارز و رشد قیمت ها تا ۵۳ و ۵۴ هزار 
تومان نیز به دلیل تنش و فضایی است که در منطقه به وجود آمده و تاثیر 

منفی بر نرخ ارز گذاشته است.
این اقتصاددان با اشاره به تثبیت قیمت ها در بازار ارز طی ماه های گذشته، 
گفت: ۹۰ درصد شــرایط موجود به دلیل تنش میان اسرائیل و جنبش 
حماس اســت و این جو روانی در فضای مجازی باعث نوسان نرخ ارز 
بوده اســت.وی تاکید کرد: در ماه های گذشــته بانک مرکزی با اجرای 
سیاست های تثبیت توانســته بود آرامش را به بازار ارز بازگرداند و ثبات 
خوبی به بازار داده بود و بی شک با برقراری آرامش دوباره در منطقه، نرخ 
ارز ثابت می شود.سیدعلی بیان داشت: در مرحله بعد باید تا پایان سال 
توجه ویژه ای به کسری بودجه و تورم داشته باشیم و در صورت کنترل آنها 

نرخ ارز متعادل خواهد شد.

کارشناس ارزی و اقتصادی: 

جو روانی، بازار ارز را به هم ریخت
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ایسنا توزیع رایگان شیر در مدارس برای نخستین بار 
به طور آزمایشی در سال ۷۹ و از مدارس ابتدایی 
شــهر تهران آغاز و با پوشــش  ۴۲۰ هزار دانش آموز اجرا شد و همزمان با 
اجرای رسمی طرح در ســال ۸۰ ، یک میلیون و ۲۰۰هزار دانش آموز شیر 
رایگان دریافت کردند. البته طی سالهای ۸۵ تا ۹۴، جمعیت تحت پوشش 
این برنامه شامل کلیه دانش آموزان دوره پیش دبستانی، ابتدایی، متوسطه 
دوره اول و دبیرســتان های شــبانه روزی بود.طبق آمار ارائه شده از سوی 
انجمن صنایع لبنی ایران بین سال های ۲۰۰۱ تا ۲۰۱۶ یعنی بین سال های 
۷۹ تا ۹۴ حدود ۱۲ میلیون دانش آموز ایرانی در کلیه مقاطع تحصیلی شیر 
پاستوریزه و اســتریل در مدارس دریافت کرده اند. اعتبار تخصیصی برای 
توزیع شیر در مدارس از سال ۹۰ تا ۹۴ به ترتیب ۱۱۷ میلیارد، ۱۰۰ میلیارد، ۱۱۷ 
میلیارد، ۳۰۵ میلیارد و ۲۳۵ میلیارد تومان بود و طی این چهار ســال به 
ترتیب ۳۵، ۲۵، ۲۱، ۴۲ و ۵۵ نوبت شــیر توزیع شــده است.بنا به اذعان 
مسئولان وقت وزارت آموزش و پرورش، در سال تحصیلی ۹۵-۹۴ علی رغم 
مشکلات اعتباری در کلیه مقاطع تحصیلی شامل مقطع پیش دبستانی تا 
پیش دانشــگاهی مدارس دولتــی و غیردولتی و دانش آمــوزان مراکز 
شبانه روزی تحت پوشش بهزیستی شیر توزیع شــد و به عبارتی دانش 
آموزان، پیش دبستانی ها، معلمان و کودکان تحت پوشش بهزیستی که 
شمار آنها به ۱۴.۵ میلیون نفر می رسد، ۷۹۸ میلیون پاکت شیر  در ۵۵ نوبت 
با صرف اعتبار ۴۰۰ میلیارد تومانی دریافت کردند؛ اما در سال تحصیلی ۹۵ 
تامین اعتبار شیر مدارس با مشکلاتی همراه شد و طبق گفته معاون وزارت 
آموزش و پرورش، توزیع شیر با احتیاط بیشــتری صورت گرفت.برخی 
کارشناســان معتقدند گرچه تا میانه دهه ۸۰  نیز اقدامات خوبی در زمینه 
توزیع رایگان شیر در مدارس ایران اتفاق افتاد اما در اواخر دهه ۸۰ با اجرای 

هدفمندسازی یارانه ها، شیر مدارس عملا حذف شد. محمدرضا بنی طبا، 
سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی در همین زمینه به ایسنا گفته 
است »تا سال هایی شــیر مدارس مطالبه آموزش و پرورش بود و بر آن 
نظارت داشــت. وزارت بهداشــت آیین نامه هــای آن را ابــلاغ می کرد و 
تولیدکنندگان هم  آن را اجرا می کردند اما از دوره ای  به بعد شیرمدارس جزو 
بودجه آموزش و پرورش شــد و  آموزش و پرورش نیز به جای تخصیص 
بودجه متمرکز آن را تبدیل به بودجه استانی  کرد. استانی شدن بودجه باعث 
شد که از مثلا تهران امکان ارسال محصولات به شهرستان های دیگر نباشد 
و باید حتما از استان تامین می شد. از طرفی تا طرح ها تصویب و ابلاغ شود 
از سال تحصیلی ماه ها گذشــته بود.به زعم وی، وقتی تخصیص دهنده  
بودجه و ناظر آن یکی باشد طبیعتا مشکلات ایجاد می شود و از طرفی این 
طرح در آن زمان به مناقصه گذاشته شد و بسیاری از شرکت ها با نازل ترین 
قیمت بدون صلاحیت سنجی وارد عرصه کار شدند و تولید و توزیع شیر را بر 
عهده گرفتند.می توان گفت ساز توزیع جسته گریخته و یک خط در میان 
شیر در مدارس از اواخر سال ۹۴ و در سال ۹۵ نواخته شد. به طوری که در 
سال ۹۵ در حالی آموزش و پرورش وعده توزیع ۷۰ نوبت شیر در مدارس را 
داده بود که شیر در دو ماه ابتدایی سال تحصیلی توزیع نشد و دلیل آن بدهی 
و معوقاتی بود که از قبل به شــرکت های تامین کننده شیر وجود داشت؛ 
نهایتا نیز علیرغم اینکه استان ها به طور میانگین تا ۲۵ نوبت شیر در مدارس 
توزیع کردند، اما باز هم به شرکتهای شیر بدهکار شدند.از همین رو وزارت 
آموزش و پرورش اعلام کرد که برنامه این وزارت خانه برای سال تحصیلی 
۹۶ تمرکز بر روی مناطق کم برخوردار است و دفعات توزیع شیر در مدارس 
نیز مطابق سال تحصیلی ۹۵-۹۴  همان ۵۵ نوبت خواهد بود. با این وجود 
اما دی ماه سال ۹۶ اعلام شد که فعلا هیچ اعتباری به منظور توزیع شیر در 
مدارس به وزارتخانه تخصیص نیافته است.کمبود اعتبارات تا حدی پیش 
رفت که اولویت آموزش و پرورش برای توزیع شیر مدارس در سال ۹۷ نیز 
بر روی مدارس ابتدایی و مناطق محروم و آن هم بین ۲۴ تا ۴۰ نوبت شیر 
در  سال تحصیلی گذاشته شد، اما تخصیص اعتبارات آن به زعم وزیر وقت 
آموزش و پرورش در »هاله ای از ابهام« بود و به دلیل مشــکلات درآمدی 
دولت و خزانه، امــکان تخصیص بودجه فراهم نشــد.طبق آنچه از طرف 
سازمان برنامه  و بودجه در سال ۹۸ ابلاغ  شد، اولویت نخست توزیع شیر 

رایگان مدارس به استان های کمتر برخوردار مانند ایلام، بوشهر، خراسان 
جنوبی، خوزستان، سیستان و بلوچستان، کهگیلویه و بویراحمد و هرمزگان 
تعلق گرفت و طی دو سال ۹۹ و ۱۴۰۰ اگرچه خبرهای کمرنگی از تخصیص 
بودجه برای شیر مدارس در لوایح بودجه سالانه شنیده می شد اما به دلیل 
پاندمی کووید ۱۹ و تعطیلی آموزش حضوری مدارس، عملا باید گفت هیچ 
شیری بین دانش آموزان توزیع نشد.در قانون بودجه سال گذشته اما برای 
اجرای طرح »باغ« )بســته های غذایی( ۱۱۵۰ میلیارد تومان اعتبار برای 
تغذیه رایگان که به توزیع شیر و تغذیه دانش آموزان مناطق محروم معطوف 
می شد، اختصاص یافت. از همان ابتدا قرار بر این شد تا این طرح در آغاز 
کار برای ۷۵ هزار دانش آموز تا پایان ســال تحصیلی اجرا شــود و از سال 
تحصیلی آینده )۱۴۰۲-۱۴۰۱( برای جمعیت دانش آموزی ۳ تا ۵  میلیون 
نفر به ویژه دانش آموزان مدارس و مناطق محروم و کم برخوردار، عشایری 
و مرزی  اجرا شود.بنابراین در ســال ۱۴۰۱ طرح باغ تا پایان خرداد ماه به 
صورت آزمایشی و از مهرماه ســال ۱۴۰۱ به صورت رسمی در مدارس دوره 
ابتدایی و متوســطه اول و دوم با اولویت دانش آمــوزان دختر در مناطق 
روستایی، کم برخوردار و عشایری اجرا شد. بسته های غذایی توزیع شده در 
بین این دانش آموزان شامل شیر غنی شــده، نان غنی شده، خرما، گردو، 
کشمش بود.اجرای پایلوت این طرح از دانش آموزان استان های البرز و 
سیستان و بلوچستان کلید خورد و دلیل آن این بود که با اجرای آزمایشی 
آن در حاشیه شهر کرج و مناطق محروم سیســتان و بلوچستان، به طور 
هم زمان ذائقه دانش آموزان مناطق شهری و روستایی و نیازهای غذایی 
آن ها ارزیابی شود.علیرغم تمام این برنامه ها، دی ماه ۱۴۰۱ اعلام شد که 
اعتبارات لازم برای تحقق کامل طرح »باغ« فراهم نشد چراکه گرچه اعتبار 
شیر مدارس در بودجه ۱۴۰۱ دیده شده بود اما تخصیص نداشت و برخی 
استانها از اعتبارات خودشان به صورت حداقلی این کار را انجام دادند.صادق 
ستاری فرد، سخنگوی وقت وزارت آموزش و پرورش  در گفت وگو با ایسنا، 
درباره آخرین وضعیت اجرای طرح بسته  امنیت غذایی و توزیع شیر در میان 
دانش آموزان مناطق محروم اظهار کرده بود که پیش بینی آموزش و پرورش 
اجرای طرح »باغ« برای همه اســتان ها بود اما بــه دلیل عدم تخصیص 
اعتبارات از سوی سازمان برنامه، این طرح به طور کامل محقق نشد و شیر 

رایگان دانش آموزی در مناطق کم برخوردارِ هشت استان توزیع شد.

تصویب »شیر رایگان مدارس ابتدایی« در برنامه هفتم

به امید تامین بودجه!

سخنگوی فراجا در نشستی خبری به اقدامات انجام شده از سوی پلیس آگاهی پرداخت و گفت: پلیس 
آگاهی یکی از قدیمی ترین پلیس های تخصصی در کشور است. از ابتدای سالجاری تا ابتدای مهرماه با 
اقدامات انجام شده از سوی ماموران و کارآگاهان پلیس آگاهی شاهد افزایش ۲۴ درصدی کشف انواع 
سرقت ها نسبت به مدت مشابه سال گذشته بودیم.سخنگوی فراجا با بیان اینکه متاسفانه ۵۸ درصد 
سرقت ها مربوط به سرقت های خرد اســت، گفت: در این مدت شاهد افزایش ۴۱ درصدی کشفیات 
سرقت های خرد نسبت به مدت مشابه سال گذشته بودیم. سرقت های خرد گرچه مبلغ اندکی دارد، 
اما آرامش روانی و احساس امنیت در جامعه را تحت تاثیر خود قرار می دهد ولذا برخورد با آن جزو 
اولویت های مهم پلیس است.منتظرالمهدی ادامه داد: البته در برخورد با سرقت های مهم نیز به 

جد عمل می کنیم و در نتیجه اقدامات انجام شــده از سوی پلیس آگاهی میزان کشفیات سرقت های 
مهم ۹ درصد افزایش داشت.به گفته وی در طول این شش ماه میزان سرقت از منزل و مغازه ۱۱ درصد، 
طلافروشــی ۳۷ درصد، ســرقت محموله و کالا هفت درصد و دســتبرد به  اماکن خصوصی و دولتی 
شش درصد، کاهش در وقوع را نشان می دهد همچنین شاهد افزایش ۱۶ کشف درصدی سرقت های 
موتورسیکلت و ۱۵ درصدی کشف سرقت های اتومبیل نیز بوده ایم.سخنگوی فراجا ادامه داد: کشف ۷۲ 
درصدی قاپ زنی و کیف قاپی ها، کشف ۵۹ درصدی سرقت های مسلحانه از جمله دیگر اقدامات بوده 
است. همچنین در نیمه نخست سال جاری ۴۶۸ سرقت در پوشش و تحت عنوان مامور صورت گرفته که 
در این حوزه نیز شاهد افزایش ۳۲ درصدی کشف سرقت ها در پوشش مامورنماها بودیم.منتظرالمهدی 
ادامه داد: ماموران پلیس آگاهی در سراسر کشــور موفق شدند که از ابتدای سال تاکنون ۷۶ درصد آدم 

ربایی ها  و ۹۰ درصد قتل ها را کشف کنند.

    کاهش ۲۸ درصد نزاع های جمعی

رئیس کل دادگاه های عمومی و انقلاب تهران گفت: آرای قضایی 
باید واجد اثر پیشگیرانه فرهنگی باشد و موجب ارتقاء آگاهی 
عمومی شود.ربیع ا… قربانی رئیس کل دادگاه های عمومی و 
انقلاب تهران در راستای بازدید های میدانی و مستمر، به منظور 
بررسی عملکرد کمی و کیفی شعب و آگاهی از مشکلات و دیدار 
با همــکاران قضایی و اداری در مجتمع هــای قضایی ۲۴ گانه 
تهران بزرگ از مجتمع قضائی »ارشاد« بازدید کرد و در نشستی 

تخصصی در جمع قضات این مجتمع حضور یافت. 
رئیس کل دادگاه های عمومی و انقلاب تهــران در ابتدای این 
بازدید، از بخش های مختلف مجتمع قضائی ارشــاد و شعب 
مســتقر در این مجتمع بازدیــد کرد و ضمــن ارزیابی کیفیت 
رسیدگی ها، از اهم مسائل و مشــکلات موجود آگاهی یافت و 
میزان وارده و موجودی شعب را مورد بررسی قرار داد.رئیس کل 
دادگاه های عمومی و انقلاب تهران در این بازدید بیان داشت: 
آرای قضایی باید واجد اثر پیشگیرانه فرهنگی باشد و موجب 
ارتقاء آگاهی عمومی نسبت به موازین شرعی و قانونی شود. 
وی گفــت: ترویج احــکام حقوقی صحیــح و عادلانه موجب 
می شود افراد جامعه آگاهانه پایبند به هنجار های اجتماعی و 

ارزش های جامعه باشند.
ربیع  ا… قربانی در این بازدیــد در جمع قضات مجتمع قضایی 
ارشاد بر رعایت حقوق شــهروندی و تکریم ارباب رجوع توسط 
همکاران و عوامل پیرامون دســتگاه قضایی از جمله ضابطین 

تاکید کردند.

 جذاب سازی شیوه ها و فعالیت های 
قرآنی مدارس

مدیرکل قرآن، عترت و نماز وزارت آموزش و پرورش جزئیات برگزاری 
دوره توانمندسازی کارشناســان قرآن، عترت و نماز ادارات آموزش و 

پرورش سراسر کشور را که در آبان ماه برگزار می شود، تشریح کرد.
به گزارش ایسنا، میکائیل باقری با اشاره به جزئیات برگزاری نشست 
دوسالانه قرآن اظهار کرد: دوره توانمندسازی کارشناسان قرآن، عترت و 
نماز ادارات آموزش و پرورش سراسر کشور با ظرفیت حدود هزار نفر به 

عنوان بزرگترین گردهمایی مسئولان قرآنی کشور محسوب می شود.
وی با بیان اینکه این دوره در هفته اول آبان ماه در اردوگاه میرزا کوچک 
خان رامسر برگزار می شود افزود: این دوره به صورت دوسالانه برگزار 
می شود اما به دلیل اینکه از زمان شیوع ویروس کرونا، این دوره برگزار 

نشده است امسال پس از ۴ سال برگزاری آن را خواهیم داشت.
باقری با تاکید بر ضرورت برگزاری ایــن دوره عنوان کرد: یکی از دلایل 
برگزاری دوره توانمندســازی کارشناســان قرآن، عترت و نماز ادارت 
آموزش و پرورش سراسر کشور این است که در دولت جدید تغییراتی در 
شیوه اجرای فعالیت ها، سیاست ها و راهبردها داشتیم که این موضوع 
باید به مدارس ابلاغ شــود. به ویژه اینکه امسال با ابلاغ برنامه فراگیر 

پرورشی این ضرورت دوچندان می شود.

پوشش ۹۰ درصدی بیمه سلامت برای درمان 
زوج های نابارور

معاون دفتر تخصصی ســازمان بیمه سلامت کشــور گفت: زوج های 
نابارور با مراجعه به مراکز دولتی با تعرفه ۹۰ درصد و با مراجعه به سایر 
مراکز با ۹۰ درصــد تعرفه عمومی غیردولتی تحت پوشــش بیمه قرار 
می گیرند.دکتر مریم آزادی در یک برنامه رادیویی در مورد بیمه درمان 
ناباروری گفت: سازمان بیمه سلامت برای حمایت از زوج های نابارور 
خدمات تشخیص و درمان از جمله دارو، آزمایش، بستری و جراحی 
و خدمات تخصصی ناباروری را تحت پوشش قرار داده به این صورت 
که بیمار با مراجعه بــه مراکز دولتی با تعرفه ۹۰ درصــد و با مراجعه به 
سایر مراکز با ۹۰ درصد تعرفه عمومی غیردولتی تحت پوشش بیمه قرار 
می گیرند. همچنیــن اگر زوجین به مراکز غیر طرف قرارداد ســازمان 
بیمه سلامت مراجعه کنند، می توانند با ارائه مدارک درمانی و مراجعه 
به ادارات کل بیمه سلامت کل کشور هزینه درمان خود را دریافت نمایند.

وی افزود: سازمان بیمه سلامت به کلیه زوجین ایرانی که دارای بیمه 
پایه باشند، خدمت بیمه ای ارائه  می دهد. اگر زوجی فاقد پوشش بیمه 
باشند، می توانند با مراجعه به ســایت بیمه سلامت یا ادارات کل بیمه 
سلامت کشور بیمه ســلامت همگانی را دریافت کرده و از خدمات آن 

بهره مند شوند.

رئیس کل دادگاه های عمومی و انقلاب تهران:

رای قضایی باید اثر پیشگیرانه فرهنگی 
داشته باشند

 محققان علت بیماری پارکینسون
 را پیدا کردند

پیشرفتی قابل توجه مکانیسم های اساسی بیماری پارکینسون 
را روشن می کند و پتانسیل درمان های نوآورانه را در آینده ارائه 

می دهد.
به نقل از یورکالرت، تا همین اواخر، درک ما از بیماری پارکینسون 
به کلی محدود و این محدودیــت در گزینه های درمانی ناچیز و 
در مدیریت این وضعیت ناتوان کننده آشکار شده بود. درک اخیر 
ما در درجه اول حول عوامل ژنتیکی مســئول موارد خانوادگی 
بوده، در حالی که عوامل ایجادکننده در بیشتر بیماران ناشناخته 
باقی مانده است با این حال، در تحقیق جدید، محققان دانشگاه 
کپنهاگ دانمــارک، از بینش جدیدی در مــورد عملکرد مغز در 
بیماران پارکینســونی پرده بــرداری کرده اند. رهبر این کشــف 

پیشگامانه، پروفسور شهره عیسی زاده ناویکاس است.
پروفسور عیسی زاده نویکاس می گوید: برای اولین بار، می توانیم 
نشان دهیم که میتوکندری ها، تولیدکنندگان انرژی حیاتی در 
سلول های مغز، به ویژه نورون ها، آســیب می بینند که منجر به 
اختلال در دی ان ای میتوکندری می شود. این امر بیماری را مانند 

آتش سوزی در مغز شروع و گسترش می دهد.
وی بیان کرد: یافته های ما نشان می دهد که انتشار مواد ژنتیکی 
آســیب دیده، دی ان ای میتوکندریایی، باعــث ایجاد علائمی 
می شــود که یادآور بیماری پارکینسون و پیشرفت آن به سمت 

زوال عقل است.
بیماری پارکینسون یک بیماری مزمن است که سیستم عصبی 
مرکزی را تحت تاثیر قرار می دهد و منجر به علائمی مانند مشکل 
در راه رفتن، لرزش، چالش های شناختی و در نهایت زوال عقل 
می شود. این بیماری بیش از ۱۰ میلیون نفر را در سراسر جهان 
مبتلا کرده است. در حالی که در حال حاضر هیچ درمانی وجود 
ندارد، درمان های پزشکی خاصی می توانند علائم آن را تسکین 

دهند.
محققان با بررســی مغز انســان و موش، دریافتند که آسیب 
به میتوکندری در ســلول های مغز زمانی اتفاق می افتد که این 
سلول ها نقصی در ژن های پاســخ ضد ویروسی داشته باشند. 
آنان در جستجوی درک علت رخداد این آسیب و چگونگی کمک 
به این بیماری بودند. جستجوی محققان به یک افشاگری قابل 
توجه منجر شــد. بخش های کوچکی از میتوکنــدری، در واقع 

دی ان ای، به درون سلول آزاد می شوند.
پروفســور عیســی زاده توضیح می دهد که وقتی این قطعات 
دی ان ای آســیب دیده در در جای خود قرار نگیرند، برای سلول 
سمی می شــوند و ســلول های عصبی را وادار می کنند تا این 
دی ان ای ســمی میتوکندری را دفع کنند.وی افــزود: با توجه 
به ماهیت به هم پیوســته ســلول های مغزی، ایــن قطعات 
دی ان ای سمی به سلول های همسایه و دور گسترش می یابند، 
شبیه به آتش ســوزی کنترل نشــده در جنگل ها که توسط یک 
آتش  معمولی جرقه زده می شود.شــهره عیسی زاده نویکاس 
پیش بینی می کند که این تحقیق گام اولیه در جهت درک بهتر 
این بیماری و توسعه درمان های آینده، تشخیص و اندازه گیری 
اثربخشــی درمان بیماری پارکینسون است.وی همچنین ابراز 
امیدواری کرد که تشخیص دی ان ای میتوکندریایی آسیب دیده 
می تواند به عنوان یک نشانگر زیستی اولیه برای توسعه بیماری 
باشد. نشانگرهای زیستی، شاخص های عینی شرایط پزشکی 
خاص مشاهده شده در بیماران هســتند. در حالی که برخی از 
نشانگرهای زیستی مانند فشار خون، دمای بدن و شاخص توده 
بدن رایج هستند، برخی دیگر بینش هایی را در مورد بیماری های 
خاص، مانند جهش ژنی در ســرطان یا ســطح قند خون برای 
دیابت، ارائه می دهند. شناســایی یک نشــانگر زیستی برای 
بیماری پارکینسون نوید قابل توجهی برای پیشرفت درمان های 
آینده دارد.پروفسور عیسی زاده نویکاس ابراز کرد: ممکن است 
آسیب دی ان ای میتوکندری در سلول های مغزی از مغز به خون 
نشــت کند. این امر امکان گرفتن نمونه کوچکی از خون بیمار را 
به عنوان راهی برای تشخیص زودهنگام یا ایجاد پاسخ مطلوب 

به درمان های آینده ممکن می سازد.
وی همچنین امکان تشخیص دی ان ای میتوکندری آسیب دیده 
در جریان خــون را در نظر می گیــرد که تشــخیص بیماری یا 
سنجش پاسخ های درمانی را از طریق یک آزمایش خون ساده 
امکان پذیر می کند.تلاش بعدی محققان شــامل بررسی این 
است که چگونه آسیب دی ان ای میتوکندری می تواند به عنوان 
نشانگرهای پیش بینی برای مراحل مختلف بیماری و پیشرفت 
عمل کند.پروفسورعیسی زاده نویکاس خاطرنشان کرد: علاوه 
بر این، ما برای بررســی راهبردهــای درمانی بالقــوه با هدف 
بازگرداندن عملکرد طبیعــی میتوکندری برای اصلاح اختلالات 

میتوکندریایی دخیل در این بیماری تلاش می کنیم.
 Molecular Psychiatry یافته های این پژوهش در مجلــه

منتشر شده است.
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عزت ا... ضرغامی که پیش تر، طرح لغو ویزای گردشگری با بیش از ۶۰ کشور 
را پیشــنهاد کرده بود، از پیگیری لغو ویزای گردشگری ایران با ازبکستان و 
تسهیل سفر زمینی از راه ترکمنستان خبر داد.به گزارش ایسنا، وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی این خبر را در حاشیه اختتامیه هفته 
گردشگری و در جمع خبرنگاران اعلام کرد و با اشاره به دو راه حل ایران برای 
جذب گردشگران بیشتر، که تســهیل تردد از مرزهای زمینی و لغو یکطرفه 
روادید ایران با بیش از ۶۰ کشور است، اظهارکرد: مسئله روادید در گردشگری 
بسیار مهم است. این پیشنهاد مورد توافق ما و وزارت خارجه است. ما در پنج 
گروه، کشورها را مشخص کردیم که هر یک از این کشورها، ویژگی خاصی 
دارند. وزارت خارجه نیز درباره این کشورها توافق کرده است و نخستین گام 
هم با لغو روادید ســفرهای گروهی روسیه برداشته شد و به نظرم راه برای 
بقیه باز می شود. ما پیش از این که اعلام کنیم و در فضای غیرکارشناسی این 
موضوع را مطرح کنیم، بیشتر به آن عمل می کنیم و هرچه جلوتر برویم این 
تسهیلات در زمینه تسهیل روادید صورت می گیرد.ضرغامی گفت: ما برای 
مردم تعیین نمی کنیم کجا بروند و کجا نرونــد، باید برای مردم زمینه ها را 
فراهم کنیم تا مثلا اگر مردم مایل بودند به سمرقند و بخارا )ازبکستان( بروند 
و این سفر ارزان تمام شود، راحت این کار را انجام دهند. بنابراین در سفری 
به زودی به ازبکستان برای حضور در اجلاس سازمان جهانی گردشگری که 
در این کشور برگزار می شود، این موضوع را پیگیری می کنم. آنها )ازبکستان( 

هم مایل هستند و شرایط هم فراهم است. البته باید راه ترکمنستان باز شود، 
که شرایط آن هم فراهم شده و اجلاس سه جانبه ای )ایران، ترکمنستان و 
ازبکستان( در ازبکستان خواهیم داشت که باعث می شود گردشگری میان 
این سه کشور با دسترسی زمینی و تسهیل روادید، تقویت شود.وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی همچنین یادآور شد:  تسهیل ورود و 
خروج گردشگران از مرزهای زمینی، از دیگر اقداماتی است که باید انجام 
شود، که نخستین اقدام برای مسافرت زمینی از طریق عراق انجام شد. این 
تسهیلات باعث می شود مردم برای ارتباط با کشورهای همسایه و مجاور و 
سفرهای زمینی تشویق شوند.وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی که گزینه لغو یکطرفه روادید را با هدف جذب بیشتر گردشگر به دولت 
پیشنهاد کرده است، تا کنون نام کشورهای هدف را مشخص نکرده است، اما 
علی اصغر شالبافیان، معاون گردشگری این وزارتخانه پیش تر به ایسنا گفته 
بود که این کشورها شامل کشورهای همسایه و مجاور، مسلمان، حوزه تمدنی 
و پیمان های ملحق شده مثل »شانگهای« و »بریکس« است. مریم جلالی، 
معاون صنایع دســتی وزارت میراث فرهنگی،  گردشگری و صنایع دستی 
نیز که برای شرکت در اجلاس روز جهانی گردشگری در ریاض به عربستان 
سفر کرده بود، پیشــنهاد لغو روادید با عربستان را با وزارت گردشگری این 
کشور مطرح کرده بود. ایران از ســال ۱۳۹۸ نیز یکطرفه با چین لغو روادید 

شده است.

لغو ویزای گردشگری ایران با ازبکستان استارت خورد؛

پروژه جدید ضرغامی

معاون صنایع دســتی و هنرهای صنایع وزارت میراث فرهنگی گردشگری و صنایع دستی، گفت: ۱۰ هزار 
هنرمند واجد شرایط در صورت تامین اعتبار ســازمان برنامه و بودجه، تحت پوشش بیمه قرار می گیرند.

مریم جلالی شامگاه ۱۰ مهرماه در حاشیه شانزدهمین جشنواره ملی آش ایرانی و هفدهمین نمایشگاه 
صنایع دستی کشور در نشست خبری با خبرنگاران با بیان اینکه بیمه یک مطالبه عمومی بوده و با توجه به 
شرایط ناترازی صندوق های بیمه ای قصوری دراین بخش به وجود آمد، اظهار کرد: سناریوهای مختلفی 
برای بیمه هنرمندان صنایع دستی از قبیل ایجاد صندوق های حمایتی و بیمه های تکمیلی، بیمه های 
سلامت و عشایری هم مدنظر قرار گرفته اســت.وی تصریح کرد: موضوع صنایع دستی در دولت 

سیزدهم به یک دغدغه تبدیل شده و در برنامه هفتم توسعه به صنایع دستی توجه شده است. همچنین 
در برنامه هفتم توسعه به زیست بومی صنایع دستی توجه شــده تا بتوان زنجیره ارزش آن را به پیش برد 
و صادرات نیز به نحو مناســبی انجام گیرد.جلالی در ادامه به ثبت  ۳۸ مهر اصالت ایران در شورای جهانی 
بین المللی طی سال گذشته اشاره کرد و گفت: استان زنجان نیز چندین طرح داشت. باید پذیرفت که جهانی 
شدن اتصال به توسعه، اشتغال، درآمد ناخالص ملی را به همراه دارد.وی با تاکید بر اینکه صنایع دستی و 
هنرهای سنتی تجلی بخش های قتصادی، اجتماعی و فرهنگی است، افزود: ۱۸۰ هنرمند از اقصی نقاط 
کشور در نمایشگاه صنایع دستی زنجان حضور دارند که این امر از ابعاد گوناگون آثار مثبتی به دنبال دارد.

معاون صنایع دستی و هنرهای صنایع وزارت میراث فرهنگی گردشگری و صنایع دستی با بیان اینکه زنجان 
را می توان به دلیل همگرایی به عنوان یک نگاه جهانی معرفی کرد، یادآورشد: طبق اقدامات انجام گرفته 

خواهر خواندگی بین زنجان و یک از شهرهای جهانی در شورای جهانی صنایع دستی اعلام خواهد شد.

معاون وزارت میراث فرهنگی گردشگری و صنایع دستی عنوان کرد

 بیمه شدن ۱۰ هزار هنرمند صنایع دستی در صورت تامین اعتبار

»دستکند سامن« عید نوروز میزبان 
گردشگران خواهد بود

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان همدان 
پیش بینی کرد دستکند ســامن برای عید نوروز میزبان گردشگران 
باشد.محسن معصوم علیزاده در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به سفری 
که عزت ا... ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی دی ماه ســال گذشته به 
شهرستان ملایر داشت، اظهار کرد: افتتاح مرحله نخست گردشگری 
شهر زیرزمینی سامن یکی از برنامه های مهم وزیر میراث فرهنگی 
بود که وی در بازدید از این مجموعه تاکید کرد تمامی پروتکل های لازم 
و موارد ایمنی برای بازدید عموم باید رعایت شــود.معصوم علیزاده 
ادامه داد: پس از آن پیشنهاد شد کارشناسان وزارت میراث فرهنگی 
بازدیدی از مجموعه داشته باشند و پیشنهادات و راهکارهای اجرایی 
خود برای رعایت موارد ایمنی مجموعه را بیان کنند.مدیرکل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان همدان تاکید کرد: در حال 
حاضر این بازدید انجام شده اســت و به محض تایید برنامه تامین 
موارد ایمنی توسط وزارتخانه، طرح اجرا خواهد شد.معصوم علیزاده با 
بیان اینکه این طرح طی ماه های آینده اجرا خواهد شد، مطرح کرد: 
تلاش می کنیم مجموعه »دستکند سامن« برای عید نوروز میزبان 
گردشگران علاقمند از سراسر کشور باشد.وی به مذاکرات انجام شده 
با شهرداری سامن برای تامین نیروی انسانی مجموعه نیز اشاره کرد 
و گفت: برای اقدامات تکمیلی »دستکند سامن« حدود دو میلیارد 
تومان اعتبار پیش بینی می کنیم که از محل سفر رییس جمهور مصوب 
شده و در صورت تخصیص می توانیم به عنوان یک جاذبه گردشگری 

بی نظیر در این شهرستان و استان از آن استفاده کنیم.
  

استاندار همدان:

برای رونق گردشگری همدان باید نقشه راه 
تنظیم شود

استاندار همدان گفت: برای پیشــرفت و رونق گردشگری استان 
تاریخی همدان باید نقشــه  راه تنظیم شــود به طــوری که تمام 
برنامه ریزی ها به صورت مرتب و راهبردی در آن درنظر گرفته شود.

علیرضا قاسمی فرزاد در همایش پاسداشت روز جهانی جهانگرد و 
هفته گردشگری در استان همدان، مطرح کرد: مایه مباهات است 
که صاحب یک میراث گران بها هستیم.  همدان صاحب یک تمدن 
پرعظمت است و در فراز و نشــیب های مختلف این را نشان داده 
است و در تمام دوران ها خوش درخشیده اما آنچه باید به آن اشاره 
کرد ۱۸۰۰ اثر تاریخی ماندگار، جاذبه های طبیعی فاخر و آب و هوای 
مناسب شهرمان است.وی با بیان اینکه جاذبه های همدان بی مانند 
هستند، تاکید کرد: از مدیرکل میراث فرهنگی درخواست می کنم 
نقشه راهی برای گردشگری استان با به کارگیری افراد مجرب ظرف 
دو، سه ماه آینده تهیه کند به طوری که اگر نقشه راه نباشد مانند حال 
حاضر ســر درگم خواهیم بود و آنطور که باید از ظرفیت گردشگری 
بهره نبرده ایم.قاســمی فرزاد با بیان اینکه استان همدان دو بال پر 
قدرت دارد و باید نهایت استفاده را از آن داشته باشد، خاطرنشان 
کرد: بزرگ ترین غار آبی جهــان و میراث گرانبهای هگمتانه مثل و 
مانندی در جهان ندارند و دوبال پرقدرت ما برای جذب گردشــگر 
است.استاندار همدان یادآور شد: استان همدان مانند بسیاری از 
نقاط جهان دچار بحران کم آبی است به طوری که اقتصاد این استان 
باید از کشاورزی به سمت گردشگری سوق پیدا کند و بیش از پیش 
از صنعت گردشگری برای رونق استان اســتفاده شود.وی با بیان 
اینکه دولت به تنهایی نمی تواند رونق گردشگری را ایجاد کند، افزود: 
بخش خصوصی در زمینه رونق گردشگری نیاز است که پای کار بیاید 
و دولت پشتیبان و یاری رسانشان در جذب گردشگر خواهد بود. به 
طوری که آژانس های مسافرتی دیگر نباید به فکر فروختن بلیت 
باشند، بلکه آنها باید استان همدان با قدمت ۳۵۰۰ ساله را تبلیغ کنند 
و مقصد گردشگران داخلی و خارجی را به استان همدان تغییر دهند.

 
سرپرست میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 

استان اصفهان:

۹ اثر ثبت شده جهانی در استان اصفهان 
وجود دارد

سرپرســت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی استان 
اصفهان با یادآوری اینکه در استان اصفهان ۹ اثر ثبت شده جهانی 
وجود دارد در حالی که پیش از انقلاب اسلامی هیچ موردی در این 
راستا وجود نداشت، گفت: اولین ثبت جهانی آثار اصفهان میدان 
امام )ره( بود که در سال ۱۳۵۸ اتفاق افتاد.حمیدرضا محققیان در 
آئین افتتاح سیزدهمین نمایشگاه بین المللی گردشگری، صنایع 
دستی و هتل داری اظهار کرد: مهرماه امسال، مهری سرزنده و پربار 
است که در آن مناسبت ها و رویدادهای مختلفی از جمله هفته دفاع 
مقدس، گردشگری، نمایشگاه فن نما، جشنواره فیلم های کودک 
و نوجوان و جایزه مصطفی برقرار اســت.وی با بیان اینکه اهمیت 
موضوع گردشگری از نظر درآمدزایی و اشتغال زایی امری واضح 
است و در این راستا بسیاری از کشورها به این موضوع توجه دارند. 

اخبار

کارشــناس میــراث فرهنگــی گفــت: در زمــان بررســی 
پرونده ثبــت جهانی ماســوله راهنمای اجرایی کنوانســیون 
میــراث جهانــی طــوری اصلاح شــد کــه حفظ ســهمیه 
 پرونده هایــی بــا وضعیــت ماســوله )وضعیــت دیفــر( 

فراهم شود.
مصطفی پورعلی، کارشناس میراث فرهنگی که یکی از اعضای 
هیئت ایرانی حاضر در اجلاس ریــاض کمیته میراث جهانی 
یونســکو بود در گفت وگو با خبرنگار مهر بیــان کرد: در زمان 
بررسی پرونده ثبت جهانی ماســوله در صحن کمیته میراث 
جهانی یونسکو و مذاکرات هیئت ایرانی با اعضای کمیته پیش 
از جلسه و همچنین مذاکرات با دبیرخانه مرکز میراث جهانی 
و ایکوموس، موضوع حفظ سهمیه پرونده های دیفر و ریفر به 
 a طور جدی مطرح شد و با توجه به همراهی دیگر کشورها بند
ماده ٦١ راهنمای اجرایی کنوانسیون میراث جهانی به شکلی 
اصلاح شد که حفظ سهمیه پرونده هایی با وضعیت ماسوله) 
وضعیت دیفر( فراهم شــود، بنابراین سهمیه بررسی ماسوله 
برای امســال از بین نخواهد رفت.این کارشــناس حوزه ثبت 
گفت: با توجه به حفظ ســهمیه ماسوله، جلسه رفع اشکالات 
پرونده منظر فرهنگی ماسوله به زودی تحت نظارت اداره کل 
ثبت آثار برگزار می شــود تا موارد و ابهامات آن سریعا برطرف 
شود چون با توجه به محدودیت زمانی، پرونده ماسوله پس 
از تکمیل اطلاعات همــراه با دیگر پرونده ایــران که معاونت 
میراث فرهنگی کشــور آن را تعیین خواهد کرد برای یونسکو 

ارسال شود.

مدیر جامعه اقامتگاه های بوم گردی:

اقامتگاه های بوم گردی به پنل خورشیدی 
مجهز می شوند

مدیر جامعه اقامتگاه های بوم گردی از نصب پنل های خورشیدی در 
این اقامتگاه ها و درآمدزایی جانبی برای آنها در پی انعقاد تفاهم نامه با 
وزارت نیرو خبر داد.یاور عبیری به خبرنگار مهر گفت: در روزهای اخیر 
همزمان با هفته گردشگری و شعار گردشــگری سبز سازمان جهانی 
جهانگردی؛ تفاهم نامه چهارجانبه ای بین معاونت گردشگری، سازمان 
انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق، بنیاد علوی زیر نظر بنیاد 
مستضعفان انقلاب اســلامی و جامعه بوم گردی ایران امضا شد. این 
تفاهم نامه حول محور نصب پنل های خورشــیدی برای بوم گردی ها 
انجام گرفت.وی افزود: قرار اســت طبق این تفاهم نامه وزارت نیرو و 
ســازمان انرژی های تجدیدپذیر در بحث تامین پنل های خورشیدی 
مشارکت کنند و بنیاد علوی نیز وام های حدود ۶۰ تا ۱۵۰ میلیون تومانی 
با بهره ۴ درصــدی را به بوم گردی های متقاضی که از ســوی معاونت 
گردشگری و جامعه بوم گردی معرفی می شوند، بدهند.مدیر جامعه 
اقامتگاه های بوم گردی ایران توضیح داد: بــوم گردی های متقاضی 
باید با جامعه تماس گرفته تا از شــرایط دریافت پنل خورشیدی و وام 
مورد نظر مطلع شوند در واقع همه بوم گردی ها می توانند از این پنل ها 

استفاده کنند و شرایط خاص آب و هوایی مدنظر نیست. 

درمانگاه محله »سلطان امیراحمد« کاشان 
دارای ارزش تاریخی نبود

رییس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی شهرستان 
کاشان گفت: درمانگاه محله سلطان امیراحمد که در اواخر دوره پهلوی 
دوم ساخته شده در فهرست میراث فرهنگی ثبت نبوده و در زمره بناهای 
واجد نگهداری و ارزشمند تاریخی تلقی نمی شــود.احمد دانایی نیا در 
گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: طرح بهسازی مرکز محله سلطان امیراحمد 
و خیابان علوی پس از چند نشست  با شهردار کاشان و طراح این پروژه 
که از طراحان و معماران برجسته شهرستان و کشور محسوب می شود در 
دستور کار قرار گرفت.وی افزود: با وجود ظرفیت های غنی گردشگری، 
از نظر زیرســاختی نیازمند تلاش و فعالیت بیشتر هســتیم و ارتقای 
زیرساخت ها، جز با تعامل، همکاری و برنامه ریزی مدون و مشخص قابل 
تحقق نیست.رییس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
شهرســتان کاشــان، تاکید کرد: محور خیابان علوی یکی از زیباترین و 
بی نظیرترین مسیرهای تاریخی دنیا به شمار می رود و متاسفانه آنچنان 
که شایســته بوده این محور در گذر زمان از لحاظ شهرسازی و سیما و 
منظر شهری مورد توجه لازم قرار نگرفته است.وی افزود: محله سلطان 
امیراحمد و خیابان علوی، دو عنصر تفکیک ناپذیر در محدوده خانه های 

تاریخی کاشان است. 

اصلاح راهنمای کنوانسیون میراث 
جهانی هنگام بررسی پرونده ماسوله
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هشدار درباره از دست دادن فرصت 
جذب گردشگر

رییس کمیسیون گردشگری اتاق ایران هشــدار داد که ایران 
به سرعت درحال از دست دادن فرصت جذب گردشگر است.

معاون گردشــگری نیز گفــت مادامی که بخــش خصوصی 
مشــکلات موجود را با صدای بلند اعلام نکند نمی توان امیدی 
به حل مشکلات داشت.به گزارش ایسنا، کمیسیون گردشگری 
اتاق بازرگانی ایران همزمان با روز جهانی گردشــگری تشکیل 
جلسه داد و احد عظیم زاده، رییس این کمیسیون اظهار کرد: به 
دلیل فراهم نبودن زیرساخت های بخش گردشگری در کشور، 
به سرعت در حال از دست دادن فرصت های جذب گردشگر و 

عقب ماندن از کشورهای منطقه هستیم.
وی افزود: متاســفانه ایرلاین مناسب، مجتمع های بین راهی 
آبرومند، هتل های درخور توریست، اتوبوس های کولردار و ... 
به اندازه کافی نداریم. در این شرایط هراندازه مسئولان دولتی 
و بخش خصوصی برای جذب گردشــگر تلاش کنند فایده ای 
نخواهد داشت، چون اساسا شرایط پذیرش گردشگر در کشور 
فراهم نیست.رییس کمیسیون گردشــگری اتاق ایران با این 
وجود گفت: اگر دولت با بخش خصوصــی همراهی کند، این 
توان را داریم که ظرف دو سال مشکلات این بخش را حل کنیم.

عظیم زاده با بیان اینکه هر گردشــگر خارجی معادل ۱۰۰ بشکه 
نفت برای کشور ارزآوری دارد، افزود: ما ابتدا باید موج مهاجرت 
از ایران را متوقف کنیم و بعد به فکر جذب توریســت بیشــتر 
باشیم. به جای اینکه به دنبال سرمایه از خارج برویم اول باید از 
خروج سرمایه جلوگیری کنیم. وی همچنین اظهار کرد: تا زمانی 
که روابط با سایر کشورهای دنیا و شرایط اقتصادی بهبود نیابد، 
هیچ کدام از این مسائل حل نخواهد شد.علی اصغر شالبافیان، 
معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی نیز در این نشست با تاکید بر ظرفیت های اتاق ایران و 
بخش خصوصی برای بهبود وضعیت گردشــگری کشور، بیان 
کرد: دیدگاه حاکم بر وزارتخانه ما، برون گرایی اســت و آماده 
همکاری تمام و کمال با کمیســیون گردشــگری اتاق ایران و 

بخش خصوصی هستیم



نماینده شــاهرود و میامی در مجلس با بیان اینکه شاهوار مهمترین 
منبع تامین کننده آب شهرستان شاهرود و منطقه بسطام است، گفت: 
ادامه معدنکاری در این کوهستان تا حد زیادی منتفی شد.علی اصغر 
خانی در گفتگو با خبرنگار مهر، ضمن اشاره به آخرین وضعیت شاهوار و 
با بیان اینکه در آخرین جلسه ای که چند روز قبل در حضور رئیس جمهور 
برگزار شد، به صورت جدی در موضوع شاهوار دفاع انجام گرفت آن هم 
در حالی که فشار سنگینی از سوی برخی نمایندگان مجلس ایجاد شده 
بود، بیان کرد: در این نشست خوشبختانه موضوع معدنکاری در شاهوار 
تا حد زیادی منتفی شد.وی با بیان اینکه شرکت آلومینا حتی مزایده 
معدن شاهوار را نیز گذاشته بود و لذا موضوع بسیار جدی بود، افزود: 
با استدلال ها و مباحثی که مطرح شد به نظر می رسد که ماجرای ادامه 
معدنکاری منتفی باشد اما باز هم پیگیری هستیم که این موضوع به 

صورت ۱۰۰ درصدی محقق و اعلام شود.

شاهوار بحث سیاسی نیست بلکه موضوعی اجتماعی است
نماینده شــاهرود و میامی در مجلــس با بیان اینکه شــاهوار بحث 
سیاسی نیســت بلکه موضوع اجتماعی محسوب می شود، ابراز کرد: 
شاهوار موضوع آینده شهرســتان شاهرود و منطقه بسطام است چرا 
که ۲۵ حلقه چاه صحرای جلالی تأمین کننده آب شــرب شهرستان 
شاهرود از شاهوار مشروب می شــوند و لذا آب شرب حیاتی مردم 
شاهرود، زیراستاق و بسطام در مخاطره است در نتیجه هر کس غیر 
از این تحلیلی داشته باشد، تعبیر قابل قبولی ارائه نکرده است.خانی 
با بیان اینکه برخی شائبه کاربری نظامی بوکسیت و نیاز کشور در این 
بخش را مطرح کردند، بیان کرد: حامیان بازگشــایی معدن تا اینجا 
پیش رفته بودند که حتی مقوله امنیت کشور را دخیل کنند در صورتی 
که اصلًا چنین چیزی وجود ندارد.وی افــزود: به حول قوه الهی ائمه 
جمعه شاهرود، بســطام، مجن، بی ارجمند، کلاته خیج همه پای کار 
هستند و شاهوار را به مثابه یک دغدغه پیگیری می کنند لذا رسانه ها 
نیز باید کنار شــاهوار بمانند چرا که این به ما بــر نمی گردد بلکه برای 

نسل های آتی اهمیت دارد.

شاهرود هیچ منبع آبی پایداری ندارد
نماینده شاهرود و میامی در مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه 
شــاهرود هیچ منبع آبی پایداری ندارد چرا که تنها شهرستان استان 
اســت که منابع آبی روبار ندارد، بیان کرد: منابع آب پایدار شــاهرود 

قطری و شاهوار هستند که قطری مشکلات حقوقی خاص خودش را 
دارد و لذا تنها شاهوار باقی می ماند و به مثابه تزریق کننده آب اصلی 

شهرستان محسوب می شود.
خانی با اشاره به آبرسانی کالپوش نیز بیان کرد: تا زمانی که روستاهای 

کالپوش آب شرب نداشته و درصد آب کشاورزی آنان نیز اختصاص 
نیابد، کاری از پیش نمی رود زیرا ما نمی توانیــم به فردی بگوییم که 

شما در روستا آب نداشته باشید و ما آب را به شاهرود می بریم.
وی با بیان اینکه گزارش های ارســالی نشــان می دهد که در معدن 
شــاهوار ماشــین آلات معدنی برف و یخ را کنار می زدند تــا بتوانند 
بوکســیت را برداشــت کنند و ارتفاع این یخ و برف ها در برخی نقاط 
دو الی سه متر بوده اســت، گفت: این نشان می دهد که شاهوار منبع 
ارزشمند آب شاهرود است.نماینده شــاهرود و میامی در مجلس با 
بیان اینکه در موضوع شاهوار همه کنار هم هستند، ابراز کرد: شاهوار 
یک مطالبه عمومی اســت که از تمام آحاد مــردم و جامعه پای کار 

هستند زیرا موضوع آب و آینده است.

نماینده شاهرود و میامی در مجلس:

معدنکاری در شاهوار منتفی است

زندی خبر داد؛

دستگیری قاچاقچی گونه های حیات وحش با مجموعه ای از 
پرندگان شکاری

فرمانده یگان حفاظت محیط زیســت استان تهران از دســتگیری قاچاقچی گونه های حیات وحش با 
مجموعه ای از پرندگان شــکاری خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر، فرهاد زندی درباره دستگیری یک 
قاچاقچی حیات وحش اظهارداشت: این فرد متخلف و سابقه دار با اقدام به درج آگهی و نمایش های 
خاص، گونه های ممنوعه و در حال انقراض و یا حمایت شده را خرید و فروش می کرد که پس از اخذ 
دستور قضائی، مأموران اجرایی محیط زیست ضمن ورود به ســکونتگاه این فرد، اقدام به بازرسی 
محل و دستگیری متخلف کردند.وی با تاکید بر اینکه محل نگهداری گونه های حیات وحش توسط 

این فرد از مدتی قبل با هماهنگی های لازم تحت نظر و رصد یگان حفاظت محیط زیست استان تهران بود، 
تصریح کرد: مأموران در بازرسی از سکونتگاه این متخلف ۷ جانور مشتمل بر گونه هایی همچون بالابان، 
عقاب طلایی، عقاب پرپا، لیل، راکون، گربه وحشی و همچنین چهار تاکسیدرمی از گونه های بالابان، شاهین، 
ترم تای به همراه پنج عدد چشم بند مخصوص حمل پرندگان شکاری را کشف و ضبط کردند.فرمانده یگان 
حفاظت محیط زیست استان تهران با بیان اینکه این متخلف ملقب به دکتر عقاب بوده و فعالیت گسترده ای 
در فضای مجازی داشته، اظهار داشت: فرد دستگیر شده در فضای مجازی ضمن نمایش گونه های حیات 
وحش و پرندگان کمیاب، اقدام به خرید و فروش و قاچاق گونه ها به کشورهای حاشیه خلیج فارس نیز 
می کرد.زندی با تاکید بر اینکه متخلف پس از تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی 
معرفی و تحویل شد، اظهار داشت: گونه های جانوری کشف شده برای بررسی سلامت و قابلیت بازگشت به 

طبیعت به مراکز نگهداری حیات وحش و کلینیک های مربوطه تحویل داده شدند.

اکبری گفت: به اســتناد پایش های میدانی و آخرین تصویر 
ماهواره ای مربوط به اوایل مهرامسال، سطح تالاب گاوخونی 
نسبت به خشکی چندین سال اخیر، خشک تر هم شده و این 

یک فاجعه است.
حسین اکبری گفت: سال آبی ۱۴۰۱- ۱۴۰۲هم تمام شد و وارد 
سال آبی ۱۴۰۲ – ۱۴۰۳ شــدیم، اما حق آبه مؤثری به تالاب 
گاوخونی داده نشــد و علاوه بر این در نیمه دوم ۱۴۰۲ منتهی 
به شهریورِ امسال با بسته بودنِ ســد رودشتین، به تدریج زه 
آب های کشاورزی و پساب های ورودی به تالاب هم کاهش 

شدیدی پیدا کرد.
وی تصریح کرد: ورودی زه آب و پســاب ها از ایستگاه شاخه 
کنار به سمت تالاب گاوخونی به کمترین حدِ ممکن و چیزی 
حدود ۲۰ تا ۳۰ لیتر در ثانیه رســید و نتیجه این شد که تالاب 

گاوخونی به صورت صد درصد خشک شد.
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی اداره کل حفاظت 
محیط زیســت اســتان اصفهان افزود: حالِ تالاب گاوخونی 
خوب نیست و پیگیری در سطوح مختلف برای بهبود شرایط 
تالاب هم نتوانسته موجب شــود که حق آبه مؤثری به تالاب 

داده شود.
وی گفت: در ســالِ آبی ۱۴۰۱ – ۱۴۰۲ به رغــم اینکه وضعیت 
بارش هــای خیلــی خوبــی نســبت به ســال قبــل هم در 
سرشاخه های زاینده رود و هم در کلِ حوزه داشتیم اما تالاب 

گاوخونی حقابه هایش را دریافت نکرد.

مدیر اداره حفاظت محیط زیست ارسنجان:

کارخانه شن و ماسه ارسنجان به دلیل 
آلودگی زیست محیطی تعطیل شد

مدیر اداره حفاظت محیط زیست ارسنجان، از تعطیلی یک واحد کارخانه 
شن و ماسه در این شهرســتان به علت آلودگی زیست محیطی خبر داد.

حسن ابراهیمی با بیان اینکه محیط زیست راضی به تعطیلی هیچ واحد 
تولیدی و صنعتی نیست افزود: در عین حال محیط زیست وظیفه دارد از 
حق قانونی شهروندان برای برخورداری از هوای پاک دفاع کند، با شکایت 
و اعلام جرم اداره محیط زیست و دستور قضایی شهرستان ارسنجان واحد 
یاد شده تعطیل شد.مدیر اداره حفاظت محیط زیست شهرستان ارسنجان 
خاطر نشان کرد: فعالیت مجدد این واحد تولیدی منوط به رفع کامل آلودگی 
مطابق با استانداردهای محیط زیست و مرتفع شدن نواقص به خصوص 
سیستم پیشگیری از آلایندگی هوا در آن واحد خواهد بود.این مقام مسئول 
برخی از مضرات گرد و خاک برای سلامت شــهروندان را برشمرد و گفت: 
گرد وخاک ها و ریزگردها بر تمام سیستم های بدن تأثیر می گذارد، یکی از 
این تأثیرات بر چشم انسان است و دید را محدودتر و دامنه دید نیز کمتر 
می شــود.وی ادامه داد: این آلودگی ها بر گوش و حلق و بینی تأثیر دارد و 
تحت تأثیر این آلایندگی ها عفونت ایجاد می شود و می تواند بر روی مغز 
نیز اثر بگذارد و ایجاد سردرد کند و شخص دچار عدم تمرکز شود و در نهایت 

تمام سیستم های بدن می تواند تحت تأثیر این آلایندگی قرار گیرد.

سلاجقه:

استان های شمالی کشور دیگر جایی برای 
دفن پسماند ندارند

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به اینکه استان های شمالی 
کشــور دیگر جایی برای دفن پسماند ندارند، گفت: ســتاد ملی مدیریت 
پسماند کشور متولی مسئله پسماند است.به گزارش خبرگزاری مهر، علی 
سلاجقه در چهل و پنجمین جلسه ستاد ملی مدیریت پسماند کشور )بیست 
و دومین جلسه در دولت سیزدهم( با دستور جلســه مربوط به مدیریت 
پسماند استان گلستان گفت: ستاد ملی پسماند کشور متولی مسئله پسماند 
است و هر مسئله ای که مربوط به پسماند از جمله مالکیت آن باید در همین 
جا حل شود.وی ادامه داد: در زمینه مالکیت پسماند داوری از سوی معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری انجام و تکلیف آن مشخص شد. الان مردم بحثی 
در خصوص مالکیت پسماند ندارند و پسماند خود را تحویل می دهند بلکه 
در حال حاضر بحث آنها تبعاتی است که پس از تحویل زباله گریبانگیر آنان 
و فرزندانشان شده است.رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست درباره 
شرایط پسماند استان گلســتان توضیح داد: در بازدیدی که از سایت زباله 
آزادشهر داشــتم، متوجه شدم که بوی آن بسیار مشــمئز کننده است و تا 
کیلومترها ادامه دارد. مکان یابی این سایت متأســفانه در کنار بستر یک 
رودخانه و در کانون ارزشمندترین اراضی کشاورزی استان از سال های قبل 
انجام شده و از نظر فنی و تکنیکال مکان یابی اولیه آن کاملًا نابجا بوده است.

معاون محیط زیست طبیعی استان اصفهان:

خشکی تالاب گاوخونی به مرز فاجعه 
رسیده است

واگذاری اراضی پنج منطقه حفاظت شده 
اصفهان برای طرح هادی روستایی

معاون محیط زیست طبیعی اداره کل حفاظت محیط زیست اصفهان 
با رد موضوع واگذاری مناطق حفاظت شده برای طرح نهضت ملی 
مسکن، از درخواست واگذاری اراضی پنج منطقه برای طرح هادی 
روستایی خبرداد.حسین اکبری در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار 
داشت: براساس ماده ۱۶ قانون حفاظت و بهسازی محیط زیست 
تمامی عرصه ها و اعیان و همچنین تالاب های متعلق به دولت در 
اختیار سازمان حفاظت محیط زیســت بوده و واگذاری آن ممنوع 
است اما درخصوص روستاهایی که در داخل مناطق حفاظت شده 
قرار می گیرد در بازنگری طرح های هادی روستایی بر اساس نیاز 
روستا به توسعه، پس از درخواست و استعلام بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی از محیط زیست در سطوح کم برای مثال یک یا دو هکتار، 
روال قانونی و بررســی های کارشناســی انجام و به شورای مناطق 
معاونت طبیعی ســازمان حفاظت محیط زیست ارجاع می شود و 
در نهایت در دستور کار شــورای عالی محیط زیست قرار می گیرد.

وی موضوع واگذاری مناطق حفاظت شــده اصفهــان برای طرح 
نهضت ملی مســکن را رد کرد و گفت: در اســتان اصفهان تقاضای 
بررسی و افزایش سطح طرح هادی روستایی در پنج منطقه از جمله 
پناهگاه های حیات وحش عباس و موته و مناطق حفاظت شــده 
کرکس و کهیاز و قسمتی از منطقه حفاظت شده دنا در سمیرم را از 
سوی بنیاد مسکن استان داشــتیم.معاون محیط زیست طبیعی 
و تنوع زیســتی اداره کل حفاظت محیط زیســت استان اصفهان 
خاطرنشان کرد: در همین راستا جلســات تخصصی برگزار شده و 
متناسب با نیاز واقعی روســتاها در این مناطق اراضی کوچکی در 
نظر گرفته شده که پرونده در شــورای عالی محیط زیست مطرح 
شود و در صورت تصویب به توسعه روســتایی برسد.اکبری بدون 
اشاره به مساحت اراضی درخواست شده در این پنج منطقه، گفت: 
بیشترین مساحت درخواست شده در منطقه حفاظت شده کهیاز 
بوده اما مجموع این اراضی مورد درخواســت در پنج منطقه حدود 
۱۰- ۲۰ هکتار است.وی با تاکید بر اینکه اراضی درخواست شده در 
روستاهای واقع در مناطق تحت مدیریت است اما برای طرح نهضت 
ملی مسکن و یا انبوه سازی نیست، تصریح کرد: در راستای بازنگری 
و درخواستی که بنیاد مسکن مطابق با نیاز روستاهای واقع در این 
مناطق داشته است بررسی های فنی را انجام دادیم و تلاش بر این 
بوده که حمایت ها و مســاعدت های قانونی از این روستاها صورت 
گیرد که همزمان با توسعه روستایی، مشکلات جوامع محلی برطرف 
شود و شاهد مشارکت آنان در حفظ محیط زیست و تنوع زیستی 
مناطق باشیم.به گزارش خبرنگار مهر، مناطق تحت مدیریت و شکار 
ممنوع استان اصفهان شامل ۲۲ منطقه است که بالغ بر ۲ میلیون و 
۲۸۰ هزار هکتار وسعت دارند. ۱۲ منطقه تحت مدیریت تحت عناوین 
چهارگانه شامل پارک ملی، پناهگاه حیات وحش، مناطق حفاظت 
شده، اثر طبیعی ملی، تالاب در استان وجود دارد.این مناطق با نام 
پناهگاه حیات وحش عباس آباد، پارک ملی و پناهگاه حیات وحش 
کلاه قاضی، پارک ملی و پناهگاه حیات وحش موته، پارک ملی و 
پناهگاه حیات وحش قمیشلو، پناهگاه های حیات وحش یخاب 
و کوه بزرگی و مناطق حفاظت شده کرکس، کهیاز، دالانکوه، خارو، 
مجموعه فسیلی سپاهان و تالاب بین المللی گاوخونی با مجموع 
مســاحت یک میلیون هفتصد هزار هکتار در عرصه طبیعی استان 
اصفهان گسترده است.همچنین ۱۰ منطقه شکار ممنوع با تنوع بالا و 
غنای ارزشمند زیستی با مجموع مساحت بالغ بر ۵۸۰ هزار هکتار 
در سطح اســتان اصفهان وجود دارد. این مناطق شامل کلاته، حنا، 
ستبله، شاهقنداب، گلستانکوه، زرچشــمه، دشتک، ونک، پلنگ 
گالون و کرکس اســت.طبق آمار موجود ســرانه مساحت مناطق 
چهارگانه تحت مدیریت در اســتان نسبت به مساحت استان ۱۵.۱ 
)پانزده و یک دهم( درصد است که از جایگاه ویژه ای برخوردار است.

 

انتقال ۲ تن پسماند شیمیایی و دارویی 
به مرکز امحاء مجاز در پردیس

سرپرســت اداره حفاظت محیط زیســت پردیس از انتقال ۲ تن 
پسماند شیمیایی و دارویی به مرکز امحاء مجاز در این شهرستان 
خبر داد.به گزارش خبرنگار مهر، محسن شوکتی عصر یکشنبه در 
جمع خبرنگاران گفت: طی درخواست شرکتی مستقر در پارک علم 
و فن آوری شهرستان پردیس، در ســامانه جامع محیط زیست 
مبنی بر انتقال دو تن پسماند شیمیایی و دارویی ویژه، نسبت به 
بررسی و موافقت با درخواست موصوف موافقت شد و ضمن حضور 
کارشناسان این اداره و سایر ارگان های ذیربط نسبت به بارگیری و 

پلمب محموله برای انتقال به مرکز مجاز امحاء اقدام شد. 
شوکتی گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون حدود دو تن پسماند 
شیمیایی و دارویی، ۷۰ هزار لیتر ضایعات روغن خوراکی ،۱۰ هزار 
لیتر لجن تصفیه خانه فاضلاب، ۵ تن لجن پساب آبکاری و حدود 
یک تن براده های فلزی مربوط به واحدهای صنعتی از شهرستان 

پردیس بارگیری و به مرکز مجاز امحاء منتقل شده است.

اخبار
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 گزارش های ارسالی نشان می دهد که در معدن شاهوار 
ماشین آلات معدنی برف و یخ را کنار می زدند تا بتوانند 
بوکسیت را برداشــت کنند و ارتفاع این یخ و برف ها در 

برخی نقاط دو الی سه متر بوده است
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مجمع عمومی فوق العاده صاحبان سهام شرکت  احیا سپاهان با حضور 
۴۲/۵9 درصد از ســهامداران، روز یکشنبه ساعت 9 صبح، در نهمین روز از 

هفتمین ماه سال و در سالن اجتماعات تالار رودکی اصفهان برگزار شد.
در این مجمع، دکترشهشــهانی پــور در جایگاه رییس، دکتــر نوری ناظر، 
دکترطهماســبی معاون مالی و منابع، ســردار بابایی ناظر، دکتر مزدارانی 
منشی و اعتمادی فر به عنوان بازرس قانونی حاضر شدند.در ابتدای جلسه  
گزارش فعالیت های هیئت مدیره و سپس گزارش حسابرس قانونی برای 
سهامداران  حاضر در مجمع قرائت شد.بعد از استماع گزارش فعالیت هیئت 
مدیره با اکثریت آرای سهامداران، تقسیم سود نقدی به ازای هر سهم ۱۵۰ 
تومان به تصویب رسید.علی یوسف پور، رییس هیئت مدیره شرکت با اشاره 
به تاسیس شرکت در ۲۵ ســال پیش و نظر به اینکه اکثر سهام داران این 
شرکت را جانبازان و ایثارگران تشکیل داده اند،گفت: »جانبازان و ایثارگران 
عزیز حق بزرگی بر گردن ما و ملت ما دارند چرا که آنها با وجود مشکلاتی که با 
آن دست و پنجه نرم می کنند هرگز لب به گلایه نگشوده اند.«یوسف پور در 
ادامه سخنان خود افزود: شرکت احیای سپاهان با ۲۵ سال سابقه جزو ۱۰۰ 
شرکت اول ایران و در رده نود وهفتمین از نظر شرکت کلان اقتصادی و از نظر 
معدنی در رده پنجم یا ششم قرار دارد.رییس هیئت مدیره شرکت احیای 
سپاهان از زحمات هیئت مدیره گذشــته و همچنین بنیانگذاران شرکت و 
کارکنان  که توانسته اند با زحمات بسیار  تا امروز همراه و همدل، دلسوزانه 
برای رشد و اهداف شرکت گام بردارند، تشکر کرد.وی در خصوص چشم انداز 
شرکت احیای سپاهان گفت: ما برای رسیدن به افق های روشن شرکت، 
چهار مرحله را طراحی کرده ایم و یک هیئت با تجربه و متخصص  به روی 
این طرح ها در حال کار کردن هستند و طرح های فوق که در آن برنامه های 
راهبردی و کلان شرکت  تعریف شده به سه دسته کوتاه مدت، میان مدت و 
بلند مدت تقسیم شده است.یوسف پور، هدف اصلی شرکت احیای سپاهان 
را، تثبیت در سطح ملی خواند و یادآور شد: ما همه توان خود را به کار خواهیم 
گرفت تا بتوانیم  جایگاه شرکت احیای ســپاهان را از رده 9۷ به رده  ۵۰ به 
عنوان یک هلدینگ اقتصادی در کشور برسانیم.وی افزود: شاید برای خیلی 

از سهامداران این سوال پیش بیاید که این کار تا چه حد می تواند عملی شود 
و بنده اطمینان می دهم که عملی خواهد شد. ما در مرحله اول با پیگیری، 
اتخاذ تصمیمات هوشمندانه در توسعه سرمایه گذاری ها، استخدام مدیران 
با تجربه وعالی رتبه کشور از دانشگاه های معتبر و با استفاده از توان نیروهای 
جوان متعهد و دلسوز که در زمینه معدن، یا زمینه مهندسی ساختمان کار می 
کنند، استفاده می کنیم که این اقدام می تواند شرکت را به اهداف طراحی 

شده برساند.
این مقام مســئول گفت: ان شاءا... طی چند ســال آینده و در مرحله اول 
تصمیم داریم بــه گونه ای عمل کنیم تا شــرکت احیای ســپاهان در رده 
پنجاهمین هلدینگ اقتصادی کشــور بدرخشد.گام بعدی تثبیت  شرکت 
احیای سپاهان در سطح ملی اســت و بعد از آن فعالیت در سطح منطقه 
کشورهای همسایه است.یوسف پور ادامه داد: امروز که بنده با شما صحبت 
می کنم شرکت احیای سپاهان در مزایده سنگ آهن، غوریان ولایت هرات 
شرکت و برنده شده است و این خبر  توسط کشــور افعانستان به ما داده 
شد که در آینده ای نزدیک جهت بستن قرار داد برنامه ریزی خواهیم کرد.

رییس هیئت مدیره شرکت احیای سپاهان گفت: لازم به ذکر است یکسری 
کشورها که شرایط همکاری دارند نیز از ما دعوت کرده اند بنابراین  نیاز است 
وزارت خارجه نیز در خصوص این موضــوع همکاری و هماهنگی لازم را به 
عمل بیاورد.وی  در ادامه سخنان خود در خصوص بحث معادن گفت: شرکت 
احیای سپاهان در معادن سنگ آهن، زغال سنگ، منگنز  و … هم اکنون 
فعالیت می کند و سیاست مدیران شــرکت این است که در تولید فلزهای 
رنگی، مس، طلا و دیگر فلزات وارد شویم. هم اکنون نیز قراردادی با یکی از 
معادن در خراسان بسته شده که در حال حاضر مشغول اکتشاف هستیم و 

به نظر می رسد ذخایر خوبی داشته باشد.
 یوســف پور گفت: سیاست های  جدید شرکت بر اســاس منویات مقام 
معظم رهبری که فرمودند »کارها را به مردم واگذار کنید« دیده شده چرا که 
امروز معادن بسیار زیادی وجود دارند که دولتی یا شبه دولتی هستند  و به 
دلایلی بهره برداری کمی از آنها می شود بنابراین در تلاش هستیم  که بتوانیم 
طی مذاکراتی با این شرکت های دولتی و شبه دولتی، قرار دادهایی را در 
قالب پیمانکار یا شراکت مالکیتی انجام داده و حوزه کار را در داخل کشور 

گسترش بدهیم.
علی یوسف پور در پاسخ به این ســوال که چشم انداز شرکت را برای آینده 
چگونه می بینید، بیان داشــت: در معادن  علاوه بــر تامین  مواد معدنی و 
کنستانتره در حال تحقیق و بررسی هستیم تا در گام بعدی در بحث گندله 
سازی یا تولید شمش فولادی نیز بتوانیم برنامه ریزی کنیم و این یک خبر 

خوب برای سهام داران شرکت است.
وی  با اشاره به بحث IT  شرکت گفت: متاسفانه  در گذشته شرکت با یک 
عقب ماندگی در این زمینه رو به رو بوده؛ اما  ان شاءا... در آینده ای نزدیک 

کلیه قرار دادها با  آخرین فناوری های IT پیاده  و منعقد خواهد شد.
یوسف پور در خصوص حضور در صحنه  بین  المللی افزود: با توجه به جلسه 
ای که با وزارت خارجه داشتیم از ما دعوت کردند تا در کشورهای آفریقایی 
حضور داشته باشیم به خصوص با توجه به سفر ریاست محترم جمهوری 
به آفریقا و آمریکای لاتین فکر می کنم می توان برنامه های خوبی را برنامه 
ریزی کرد که البته این حضور  نیاز به برررسی، دقت و ساز و کارهای مختص 
به خود را می طلبد. اگر ما بتوانیم در این کشورها سرمایه گذاری کنیم بدون 
شک این سرمایه گذاری  برای شــرکت احیای سپاهان آینده خوبی را رقم 
خواهد زد.رییس هیئت مدیره شرکت  احیای سپاهان در خصوص نگرانی 
بعضی از سهامداران در پی مشکلات گذشته این شرکت گفت: شاید بعضی 
از سهامداران نگران یکسری اشتباهات یا تخلفات صورت گرفته در گذشته 
باشند که از همین جا به آنها قول می دهیم از طریق مراجع قضایی و پیگیری 
هایی که در حال انجام است هر گونه حقی که از سهام داران ضایع شده باشد 

با جدیت پیگیری می شود تا حق به حق دار برسد.
وی در پایان سخنان خود  یک بار دیگر  اشاره کرد که امیدواریم  با استراتژی 
های در حال تدوین و استفاده از توان فنی مدیران متخصص، شایسته  و 
با تجربه همچنین نیروهای جوان وبا همدلی کارکنان دلســوز و مجموعه  
تصمیمات هوشــمندانه در توسعه ســرمایه گذاری و تلاش بی وقفه کلیه 
نیروهای شرکت احیای سپاهان بتوانیم این شرکت را از رده 9۷ به رده پنجاه 

به عنوان یکی از هلدینگ های اقتصادی کشور برسانیم.

مجمع عمومی فوق العاده صاحبان سهام شرکت احیای سپاهان برگزار شد؛

رییس هیئت مدیره شرکت : هدف اصلی شرکت احیا سپاهان، تثبیت در سطح ملی است

منبع: ایرنا منبع: ایمنا
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